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معاملات فردایی ارز، ممنوع اما در جریان 

بخشنامه تازه بانک مرکزی هرگونه معاملات فردایی ارزها را ممنوع کرده اما این شیوه 
نرخ گذاری همچنان میان فعالان ارز رایج است. 

نیمه آبان ماه امسال بانک مرکزی برای شفافیت در نرخ ارزها بویژه دلار، بخشنامه ای 
را به صرافی های سراسر کشور ابلاغ کرد که دو تفاوت اساسی با مقررات پیشین داشت 

که مهمترین آن تاکید بر ممنوعیت معاملات فردایی و سلف بود.
در این بخشنامه تاکید شد از این پس انجام معاملات آتی و سلف ارز فقط براساس 
دستورالعمل مصوب بانک مرکزی مجاز است. همچنین در ماده دیگری انجام هرگونه 

معاملات فردایی توسط اشخاص حقیقی و حقوقی ممنوع شد.
در معاملات فردایی که شیوه ای مرسوم بین فعالان بازار ارز است، بدون آنکه خرید 
و فروشی انجام و کالایی رد و بدل شود خریدار، ارزهای عمده بویژه دلار را برای روز 
بعد و به قیمت بالاتر از امروز برای فردا پیش خرید می کند و قفط تفاوت قیمت تسویه 
می شود.از آنجا که این کار به تورم انتظاری دامن می زند، شیوه مورد علاقه دلالان بازار 
ارز است و راه را برای افزایش نرخ ها باز می کند. همین عامل سبب شد بانک مرکزی 

معاملات فردایی را برای صرافی های سراسر کشور ممنوع کند.
روند قیمتی معاملات ثبت شده صرافی های مجاز کل کشور در سامانه نظارت ارز 
)سنا( بروشنی از تداوم انجام معاملات فردایی با وجود ممنوع بودن آن خبر می دهد، زیرا 
به طور معمول کار نرخ گذاری در صرافی ها در محدوده زمانی ساعت 10 صبح به بعد 
آغاز می شود اما نرخ های اعلامی در سامانه سنا از ساعت 8 تا 10 صبح کلید می خورد 
و نکته قابل توجه آنکه معاملات در ساعت های اولیه روز با وجود آنکه بازار فعالیت خود 

را آغاز نکرده، به طور معمول بالاتر است.
در بازار آزاد، معاملات در محدوده زمانی 13 تا 14 بعدازظهر به اوج می رسد و نرخ 
گذاری های عمده در این بازه زمانی انجام می شود.برای نمونه در یک روز کاری، نرخ 
اعلامی دلار در سامانه سنا در بازه زمانی 9 تا 10 صبح 39 هزار و 296 ریال بود که با 
گذشت زمان به تدریج کاهش یافت و در نیمه روز به 39 هزار و 148 ریال رسید. در 
این نمونه عدد اولیه مربوط به معاملات فردایی بی شود که روز پیش انجام شده و امروز 
تحویل مشتری می شود و عدد نیمه روز نرخ اصلی ناشی از عرضه و تقاضای دلار در 
آن روز است.با این اوصاف، مقاومت معامله گران فردایی در برابر کاهش قیمت ارز یکی 
از عوامل موثر در تعیین نرخ ارز است. بویژه زمانی که قیمت دلار در مسیر کاهشی قرار 
می گیرد، آنها برای جلوگیری از ضرر بیشتر وارد بازار می شوند و ارز خریداری شده خود 
را به فروش می رسانند.البته دسته ای از این معامله گران، درست زمانی که قیمت ها به 
موقعیت تثبیت نزدیک می شود، به عنوان خریدار وارد باز می شوند و با انجام معاملاتی 
که در هیچ سیستمی ثبت نمی شود، در برابر کاهش ها مقاومت می کنند.معامله گران 
فردایی بازار ارز در ساعت های انتهایی روز برای تعیین قیمت ها در روز آینده دست به 
کار می شوند و سعی می کنند با قیمت بالاتری نسبت به معاملات نقدی، ارز بخرند.

اثرگذاری معامله گران فردایی در ایجاد تورم انتظاری در بازار ارز بویژه موجب شد بانک 
مرکزی برای سامان بخشی به فعالیت صرافی ها، این ممنوعیت را در بازار آزاد اعمال 
کند.با وجود این، صرافی ها و فعالان رسمی بازار ارز، انجام هرگونه معاملات فردایی و 
صوری را انکار می کنند؛ پیگیری میدانی خبرنگار ایرنا از صرافی ها و نیز دست اندرکاران 
پیشین و کنونی کانون صرافان در تایید انجام این معاملات بی نتیجه ماند و هیچ یک 
حاضر به ابراز نظر در این زمینه نشدند.برخی از فعالان بازار ارز نیز بر این باور بودند که 
اینگونه معاملات کاغذی را فقط می توان در میانه روز و در دو کانون اصلی آن یعنی 
»سبزه میدان بازار« و »خیابان فردوسی« دید.با این همه شماری از فعالان بخش ارز می 
گویند »معاملات فردایی به سبب جذابیتی که برای معامله گران دارد، با وجود ممنوعیت 
های قانونی همچنان در بازار ادامه دارد و هرچند این کار غیررسمی و غیرقانونی است 
و اما به طور حتم با برخی صرافی ها ارتباط دارد.«به عقیده آنان، جذابیت این اقدام نگه 
داشتن قیمت ها در سطح مورد نظر است.در این زمینه می توان به ممنوع بودن فروش 
ارز در خارج از صرافی ها نیز اشاره کرد اما همچنان شاهد تجمع دلارفروشان در مناطقی 
چون سبزه میدان بازار یا میدان سکه خیابان فردوسی هستیم.در ماده 15 بخشنامه 
آبان ماه بانک مرکزی تاکید شده است متخلفان از این مقررات به استناد قانون پولی و 
بانکی کشور، قانون تنظیم بازار غیرمتشکل پولی، قانون اخلال در نظام اقتصادی و قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز تحت تعقیب قرار می گیرند.در این قوانین، برای اخلالگران نظام 
اقتصادی بسته به نوع و شدت جرم مجازات هایی چون حبس، شلاق در انظار عمومی 
و ضبط اموالی که از طریق خلاف به دست آمده، پیش بینی شده است.با این رویکرد به 
نظر می رسد برچیده شدن معاملات فردایی از بازار ارز، به همکاری صرافان مجاز سراسر 
کشور برای استقرار شفافیت در بازار و نیز همراهی نهادهای مرتبط در بخش اجرای قانون 
برخورد با متخلفان نیازمند است.البته نهادهای درگیر باید تجربه اقدام های پیشین در 
برخورد با متخلفان بازار ارز را در نظر گیرند، زیرا وجود برخوردهای قضایی با این اقدام ها، 

در عمل هنوز معاملات غیررسمی ارز در بازار آزاد بازار گرمی دارد.

رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی خبرداد 

پیشرفت ۴۰درصدی طرح ایمنی جاده ها
رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با اشاره به پیشرفت40تا 45 درصدی 
طرح ایمنی جاده ها، گفت: پیش بینی می شود که این طرح تا پایان دولت یازدهم نهایی 

شده و به تصویب برسد. 
محمد شکرچی زاده ، افزود: این طرح بخش های مختلفی دارد و وظایف دستگاه های 
مرتبط  در آن به خوبی مشخص شده است. شکرچی زاده با اشاره به پیشرفت 40 تا 45 
درصدی طرح ایمنی جاده ها، اظهار داشت: تلاش می کنیم تا پایان دولت یازدهم این 
طرح را نهایی کرده و به تصویب برسانیم تا در دستور کار تمامی دستگاه ها قرارگیرد. به 
گفته رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی، با وجود هماهنگی تمامی دستگاه 
ها با یکدیگر در بحث ایمنی جاده ها، هنوز برخی موضوعات مسئول خاصی ندارد که در 
طرح ایمنی جاده ها، وظیفه هر بخش را با همکاری تمامی دستگاه ها و متخصصان امر 
مشخص کردیم. وی اظهار داشت: مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی برای تدوین 
این طرح با تمامی دستگاه ها از جمله نیروی انتظامی، سازمان راهداری، ستاد وزارتخانه 
و مجموعه های درمانی کشور  در ارتباط است. شکرچی زاده، بیان کرد: هم اکنون سهم 
هر بخش در حجم تصادفات جاده ای مشخص نیست و در این زمینه اختلاف نظر وجود 
دارد یعنی معلوم نیست که سهم جاده، خودرو، رفتار انسانی  و سایر عوامل در هر تصادف 
چه چقدر است؟ این مقام مسئول تصریح کرد: باید تعداد جان باختگان حوادث رانندگی 
را کاهش دهیم، درحال حاضر تعداد مجروحان، چندین برابر آمار کشته شدگان جاده ای 
است. وی به نقش عوامل مختلف در حوادث جاده ای اشاره کرد و گفت: بحث رفتارهای 
انسانی در این حوادث بسیار مهم است و در این زمینه رایزنی هایی با سازمان های 
مرتبط انجام شده،  درباره مسائل فنی هم مذاکراتی با وزارت صنعت، معدن و تجارت 
شده صورت پذیرفته است. شکرچی زاده بیان کرد: فصل های مختلف و راهبردهای 
بسیاری برای طرح ایمنی جاده ها تدوین شده و وظیفه هر دستگاه و همچنین دستگاه 
های همکار هم مشخص شده است. رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی افزود: 
انتظار می رود که طرح ایمنی جاده ها تا پایان دولت یازدهم به اتمام برسد و پس از 
تصویب هیات دولت، اجرایی شود ضمن اینکه وزیر راه و شهرسازی هم به عنوان رییس 
کمیسیون ایمنی راه ها با تفویض اختیار از سوی رئیس جمهور می تواند این طرح را 
تصویب کند. این مقام مسئول بیان کرد: براساس برنامه قرار بود که سالانه 10 درصد از 
تلفات جاده ای در دولت یازدهم کاهش یابد اما تنها شاهد کاهش 4 درصدی در حجم 
تلفات بودیم اما پیش بینی می شود با اجرای این طرح، 10 درصد مورد نظر محقق شود.

مصباحی مقدم خبر داد؛

جزئیات استفاده از اوراق وقف
در پروژه های اقتصادی

 رئیس کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار  گفت :وراق وقف به گونه ای طراحی 
شده است که اگر افراد، قدرت مالی برای وقف یک باغ یا ساختمان و مدرسه را به طور 

کامل ندارند می توانند بخشی از پول آن را بپردازند و در موقوفه شرکت کنند. 
به گزارش سازمان بورس و اوراق بهادار، غلامرضا مصباحی مقدم با بیان اینکه اوراق 
وقف با استقبال بسیار خوبی در میان کادر درمانی از جمله پزشکان و پرستاران مواجه 
شده است، گفت: از این اوراق تاکنون سه بیمارستان در مناطق مختلف ساخته شده 
است.  رئیس کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار افزود: اوراق وقف به گونه ای 
طراحی شده است که اگر افراد،  قدرت مالی برای وقف یک باغ یا ساختمان و مدرسه 
را به طور کامل ندارند می توانند بخشی از پول آن را بپردازند و در موقوفه شرکت کنند. 
این افراد با روحیه خیرخواهی که دارند، از این اوراق خریداری و در این سنت حسنه 
شرکت می کنند. مصباحی مقدم در تشریح بیشتر این اوراق اظهار داشت: اوراق وقف بازار 
ثانویه ندارند که از قابلیت خرید و فروش در بازار برخوردار باشند؛ به عبارتی این اوراق، 
یکبار برای کسانی  که می خواهند وقف کنند منتشر می شوند و بعد از آن، دیگر بازاری 

برای آن ها قابل تصور نیست. 
گفتنی است: اوراق وقف همچنین به دلیل غیرانتفاعی بودن، فرصت مناسبی را برای 
مشارکت افراد نیکوکار در این سنت حسنه فراهم می کند. کمک به رفع نیازهای مالی 
دولت و شهرداری ها و مؤسسات خیریه در اجرای طرح های عام المنفعه، از دیگر مزایای 

انتشار این اوراق است.

بانک مسکن اعلام کرد: 

جزییات شرایط استفاده انبوه سازان ازتسهیلات ساخت بدون سپرده 

بانک مسکن اعلام کرد: انبوه سازان به عنوان سازنده های 
واجد شرایط دریافت وام ساخت بدون سپرده بانک مسکن ، 
متناسب با حجم پروژه، می توانند از دوره های زمانی مختلف 

برای اخذ تسهیلات مشارکت، استفاده کنند. 
دوره  طول  مسکن،  بانک  عمومی  روابط  گزارش  به 
مشارکت مدنی برای وام ساخت بدون سپرده، بر حسب 
تعداد واحدهای مسکونی تعریف شده در پروژه ساختمانی، 

از 12 تا 36 ماه، قابل تنظیم است.
مدت اولیه 12 ماه برای قراردادهای مشارکت مدنی برای 
آن دسته از ساختمان سازی است که حداکثر پنج واحد 
مسکونی در پروژه ساختمانی، تعریف شده باشد.برای پروژه 
های دارای 6 تا 20 واحد مسکونی، حداکثر مدت قرارداد 
مشارکت مدنی، مدت 18 ماه در نظر گرفته شده به این معنا 
که سازنده از زمان دریافت تسهیلات بدون سپرده ساخت 
مسکن، 18 ماه فرصت دارد با استفاده از وام دریافت شده، 

نسبت به ساخت و تکمیل پروژه اقدام کند و بعد از آن، 
باید اقدام به فروش اقساطی و بازپرداخت تسهیلات دریافتی، 
کند.بر اساس ضوابط تعیین شده برای وام ساخت انبوه 
سازی، مدت زمان اولیه قرارداد مشارکت مدتی برای پروژه 
های 21 تا 50 واحدی، 51 تا 100 واحدی و همچنین 101 
واحدی و بیشتر نیز به ترتیب مدت 24 ماه،  30 ماه و 36 ماه 
در نظر گرفته شده است.زمان بندی مزبور برای طول دوره 
مشارکت مدنی، بصورتی تعیین شده که پروژه های پر واحد 
که عملیات ساخت آنها زمان بر است، بتوانند در دوره زمانی 
بیشتری نسبت به پروژه های کم واحد، اقدام به بازپرداخت 
وام ساخت کنند. نرخ سود این تسهیلات، 18 درصد تعیین 
شده و برای دوره فروش اقساطی - انتقال وام ساخت به 
خریدار واحد مسکونی نیز نرخ سود در همین سطح می ماند.

انبوه سازان و سرمایه گذاران پروژه های ساختمانی، سازنده 
های صاحب صلاحیت برای دریافت این تسهیلات، نیازی به 

سپرده گذاری ندارند، در نتیجه سود واقعی تسهیلات، برابر 
با سود اسمی است و نرخ بازدارنده یا فاقد توجیه اقتصادی، 
محسوب نمی شود.بر اساس این گزارش، در تهران و 6 
کلان شهر کرج، تبریز، مشهد، اهواز، شیراز و اصفهان،  برای 
ساختمان سازی سنتی )روش معمول ساختمان سازی(، به 
ازای هر واحد مسکونی، 100 میلیون تومان وام ساخت به 
سازنده پرداخت می شود.پروژه هایی که به روش صنعتی در 
این شهرها احداث می شود، سقف تسهیلات معادل 130 
میلیون تومان تعیین شده و در تهران و 6 کلان شهر یاد 
شده، چنانچه سازنده های مسکن از فناوری های منتقل 
شده به کشور در زمینه صنعت ساختمان و همچنین از 
روش هایی که به ارتقای بهره وری مصرف انرژی، برای 
ساختمان سازی استفاده کند، بانک مسکن به ازای ساخت 
هر واحد مسکونی، مبلغ 150 میلیون تومان تسهیلات بدون 
سپرده پرداخت خواهد کرد. همچنین در جزایر کیش و 
قشم نیز برای سنتی سازی مسکن تسهیلات 100 میلیون 
تومانی، برای صنعتی سازی وام 120 میلیونی و برای فناوری 
های نوین نیز وام 120 میلیون تومانی به ازای ساخت هر 
دستگاه واحد مسکونی پرداخت می شود. علاوه براین در 
مراکز استان و شهرهای بزرگ )شهرهای با جمعیت بیش 
از 200 هزار نفر( و سایر مناطق آزاد کشور نیز وام ساخت 
بدون سپرده برای سنتی سازی با سقف 90 میلیون، برای 
پروژه های صنعتی سازی 110 میلیون تومان و برای استفاده 
از فناوری های نوین نیز وام 130 میلیون تومانی پرداخت 
خواهد شد.سایر شهرها نیز برای سنتی سازی، وام بدون 
سپرده 70 میلیون تومانی و برای پروژه های صنعتی سازی، 
وام 90 میلیون تومانی و برای فناوری های نوین نیز وام 100 
میلیون تومانی به ازای ساخت هر دستگاه واحد مسکونی، 
پرداخت می شود.همچنین در مناطق شهری کمتر توسعه 
یافته، برای پروژه های سنتی سازی، وام 50 میلیون تومانی 
به ازای هر واحد مسکونی، به انبوه ساز پرداخت می شود و 
برای صنعتی سازی و مدل سوم ساختمان سازی )انتقال 
فناوری نوین( نیز در مناطق کمتر توسعه یافته، وام 70 

میلیون تومانی پرداخت خواهد شد.

وزیر اقتصاد  مطرح کرد؛

ثبات اقتصادی، شرط اول اصلاح نظام پولی
وزیر اقتصاد و امور دارایی گفت : حذف صفر از پول ملی تورمی در بر نخواهد داشت 

بلکه تاثیر مثبتی در اقتصاد کشور نیز بجا می گذارد.
 علی طیب نیا رخصوص تأثیرات حذف صفر از پول ملی گفت: حذف صفر از پول 
ملی به طور قطع ، عامل افزایش تورم نخواهد بود بلکه می تواند تاثیر مثبتی در مقابله 
با آن نیز داشته باشد .وی گفت : باتوجه به معادلات پیچیده ای که در محاسبات پولی 
کشور وجود دارد نیازمند حذف صفر از پول ملی هستیم و تمام کارشناسان اقتصادی 

بر این باورند که این طرح باید عملیاتی گردد.
طیب نیا همچنین تصریح کرد: اختلاف نظر در خصوص زمان اجرای این طرح 
بسیار است اما بهترین موقعیت برای حذف صفر پولی را می توان هنگام برقراری 
ثبات اقتصادی در کشور برآورد کرد.وی در پاسخ به این سوال که چه تعداد صفر از 
پول ملی حذف خواهد شد گفت : زمانی می توانیم در مورد حذف تعداد صفر از پول 
ملی بحث کنیم که بتوانیم تورم موجود در کشور را به طور کلی کنترل کنیم و از 
افزایش آن جلو گیری بعمل آوریم.وزیر اقتصاد در پایان با اشاره به لایحه بانک مرکزی 
در خصوص اصلاحیه نظام پولی کشور، گفت : مسئله ای که در لایحه بانک مرکزی 
مطرح شده حذف صفر از پول ملی نیست بلکه تطبیق قانون با رفتار اقتصادی جامعه 
است و تنها به تغییر واحد پول ملی از "ریال" به " تومان"  دراین مصوبه اشاره کرده ایم.

با تصویب ماده 16 برنامه ششم توسعه 

ترکیب اعضای شورای پول و اعتبار تعیین شد 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در ادامه بررسی لایحه برنامه ششم توسعه، 
ترکیب اعضای شورای پول و اعتبار را تعیین و ریاست آن را به رئیس کل بانک 

مرکزی واگذار کردند. 
به گزارش ایرنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی روز شنبه ماده 
16 لایحه برنامه ششم توسعه را با 125 رای موافق، 16 رای مخالف، 8 رای ممتنع از 

مجموع 202 نماینده حاضر در صحن،  موافقت کردند.
براساس این ماده، ترکیب اعضای شورای پول و اعتبار به شرح زیر تعیین شد: 
وزیر امور اقتصادی و دارایی، رئیس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور یا معاون وی، دو تن از وزراء به انتخاب هیأت 
وزیران، وزیر صنعت، معدن و تجارت، دو نفر کارشناس و متخصص پولی و بانکی به 
پیشنهاد رئیس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و تأیید رئیس جمهوری، 
دادستان کل کشور یا معاون وی، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران، رئیس اتاق تعاون و نمایندگان کمیسیون های اقتصادی و برنامه و بودجه و 
محاسبات مجلس شورای اسلامی)هر کدام یک نفر( به عنوان ناظر با انتخاب مجلس. 
در تبصره1 این ماده نیز ریاست شورا برعهده رئیس کل بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران خواهد بود. نمایندگان مجلس در تبصره 2 نیز مصوب کردند که هر 
یک از اعضای خبره شورای پول و اعتبار هر دو سال یک بار تغییر می یابند؛ انتخاب 

مجدد آنها بلامانع است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس  خبرداد

بخشش جرایم دیرکرد و سود وام های بانکی  
کشاورزان تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی از تاکید ویژه دکتر لاریجانی بر 
اجرایی شدن مصوبه بخشش سود و جرایم دیرکرد وام های معوق کشاورزی تا سقف 

100 میلیون تومان خبر داد. 
محمدرضاپورابراهیمی داورانی ،گفت: براساس مصوبه مجلس شورای اسلامی مقرر 
شده سود و جرایم دیرکرد وام های معوق کشاورزی تا 100 میلیون تومان بخشیده 

شود.
نماینده مردم کرمان و راور درمجلس شورای اسلامی،ادامه داد: براساس ماده 35 
قانون اصلاح بودجه، منابع لازم برای بخشش سود و جرایم دیرکرد وام های معوق 

کشاورزی تا سقف 100 میلیون تومان از محل تسعیر نرخ ارز تامین می شود.
این نماینده مردم در مجلس دهم، افزود: 160نماینده مجلس در نامه ای به 
رئیس جمهور اجرایی شدن مصوبه بخشش سود و جرایم دیرکرد وام های معوق را 
درخواست کردند همچنین در رابطه با این موضوع نشستی با دکتر لاریجانی برگزار 

شد.
وی بااشاره به ارجاع موضوع پیگری اجرای بخشش جرایم دیرکرد و سود وام های 
معوق به کمیسیون اقتصادی مجلس افزود:رئیس مجلس تاکید ویژه مبنی بر پیگیری 
بخشش سود و جرایم دیرکرد وام های معوق کشاورزی تا سقف 100 میلیون تومان 

از سوی کمیسیون اقتصادی مجلس داشتند.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی یادآور شد:به دلیل اینکه بحث 
بخشش سود و جرایم دیرکرد در قانون بودجه آمده،بنابراین کمتر از 3 ماه برای 
اجرای این مصوبه مجلس زمان وجود دارد و باید آیین نامه مصوبه مذکور به بانک 

های کشور ابلاغ شود.
گفتنی است؛براساس تبصره 35 اصلاحیه بودجه سال 95 به دولت اجازه می دهد 
که تا سقف 45 هزارمیلیارد تومان از محل تسعیر نرخ ارز،بدهی خود به بانک ها را 

بپردازد یا نسبت به افزایش سرمایه خود در بانک ها اقدام کند.

عضو کمیسیون انرژی مجلس: 

خرید هواپیما حاصل برجام است 
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی ایران با بیان اینکه خرید این هواپیماها 
حاصل برنامه جامع اقدام مشترک)برجام( است، گفت: با توجه به تحریم های بسیار 
شدید، سال ها عقب  ماندگی در این حوزه تنها با امضای قراردادهایی در این سطح 

جبران می شود. 
قاسم ساعدی افزود: پس از 41 سال برای رسیدن به این مهم دولت مسیر درستی 
را پیمود و وزارت راه و شهرسازی نیز در تلاش برای رسیدن به نقطه هدف از تمام 

موانع عبور کرد.
نماینده مردم دشت آزادگان در مجلس شورای اسلامی، بابیان اینکه قرارداد خرید 
هواپیما با هدف ایجاد تحول در صنعت هوایی کشورمان یک ضرورت بود، گفت: 
مبنای کار از همان ابتدا استفاده از ظرفیت های ایران، افزایش قدرت رقابت پذیری 
در صنعت هوانوردی بود تا بتوانیم سهم کشورمان را از صنعت حمل  و نقل منطقه 

و جهان پس بگیریم.
وی اظهار داشت: اگرچه در طول مدت تحریم ها ناوگان کهنه خوب اداره شد و 
صنعت زمین گیر نشد، اما با توجه به تحریم های بسیار شدید، سال ها عقب ماندگی در 

این حوزه تنها می توانست با قراردادهایی در این سطح جبران شود.
به گفته این نماینده مجلس، ملت ایران خوشحال هستند که از این به بعد مسافرت 
هوایی در ایران با اطمینان خاطر بیشتری انجام می شود و ضریب ایمنی سفر هوایی 

در ایران افزایش می یابد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس، تصریح کرد: توسعه و تقویت حمل  و نقل هوایی 
نه  فقط در سطح جابجایی مسافر بلکه در سطح وسیع تر در رابطه با توسعه مسائل 
اقتصادی اثر خودش را خواهد گذاشت، لذا باید برجام را بیش از این به فال نیک گرفت 
و برای تقویت آن تلاش کرد. وی به مسیر سخت مذاکرات سیاسی با قدرت های 
جهانی )برجام( و همچنین تلاش های رژیم صهیونیستی علیه قرارداد خرید هواپیما 
اشاره کرد و گفت: اینکه علیرغم تمام فشارها ایران توانست این قراردادها را عملیاتی 
کند نشان دهنده اقتدار سیاسی جمهوری اسلامی ایران و همچنین نشان دهنده 
تعامل بالایی است که سیاستمداران ما با جهان دارند. به گفته این عضو کمیسیون 
انرژی مجلس، مخالفت های غیرکارشناسی با خرید هواپیما در داخل کشور و 
همچنین تلاش های دشمنان ایران در خارج از کشور، مسیر مذاکرات را چندبار به 
حاشیه راند اما انجام این قراردادها در نهایت این پیام را به جهان مخابره کرد که چه 
دولت فعلی و چه دولت آینده آمریکا تحت فشارهای بین المللی و مواضع به حق ایران 

نمی توانند از تعهدات خود سرباز بزنند.
به گزارش ایرنا، شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران در تلاش است با امضای 
قرارداد خرید 100 فروند هواپیما از ایرباس و 80 فروند از بوئینگ ناوگان هوایی خود 

را نوسازی و به جایگاه واقعی خود در منطقه دست پیدا کند.

معاون وزیر تعاون خبرداد:

3پیشنهاد بانک مرکزی برای تشکیل بانک تعاون
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به آخرین وضعیت تشکیل نخستین بانک 
تعاونی غیر دولتی، از تشکیل کارگروهی برای مذاکرات با بانک مرکزی برای دریافت مجوز 

تاسیس این بانک خبر داد. 
سید حمید کلانتری ، درباره آخرین وضعیت تشکیل نخستین بانک تعاونی غیردولتی 
گفت: در این زمینه بانک مرکزی برای تشکیل بانک تعاونی به روش های »تبدیل موسسات 
مالی و اعتباری موجود به بانک تعاونی«، »تاسیس بانک قرض الحسنه تعاونی« یا »تبدیل 
بعضی از بانک های خصوصی موجود به بانک تعاونی« اعلام آمادگی کرده است تا با افزایش 

سرمایه، فعالیت خود را توسعه دهند.
وی با بیان اینکه این پیشنهادات همچنان در مرحله مذاکره با بانک مرکزی قرار داد و هنوز 
نهایی نشده است، گفت: در این زمینه کارگروهی برای مذاکرات با بانک مرکزی تشکیل شده 

تا فرایند صدور مجوز تاسیس بانک تعاونی طی شود.
معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بخش دیگری از اظهاراتش از آمادگی 
این وزارتخانه برای ایجاد هم افزایی بین تعاونی ها و بنگاه های کوچک اقتصادی در قالب 
تعاونی های تامین نیاز بزرگ خبرداد و گفت: طبیعتا تعاونی ها و بنگاه های کوچک اقتصادی 
نمی توانند به تنهایی نقش قابل توجهی در توسعه صادارت، رونق صنایع تبدیلی مانند تنوع 

بسته بندی محصولات و بازاریابی داشته باشند.

کلانتری ادامه داد: در همین زمینه تعاونی ها و بنگاه های اقتصادی غیردولتی و خصوصی 
می توانند به منظور انجام فعالیت های گسترده اقتصادی، با مشارکت یکدیگر نسبت به ایجاد 
تعاونی تامین نیاز اقدام کنند که منجر به تقویت تعاونی ها و بنگاه های کوچک اقتصادی 

می شود.
این مقام مسئول در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: به عنوان مثال اگر 20 تعاونی  
کوچک که هر یک با تعداد اعضای حدود 8 نفر با سرمایه محدود، با ارزش تولید حدود 200 
تا 300 میلیون تومان فعالیت می کنند، با یکدیگر تجمیع شوند می توانند در حوزه صادرات و 
بازاریابی فعالیت گسترده ای داشته باشند چرا که یک بنگاه اقتصادی کوچک به تنهایی قادر 
به انجام فعالیت های گسترده اقتصادی نیست اما اگر با یکدیگر تجمیع شوند این امکان فراهم 
می شود. وی توسعه صادرات تعاونی ها، تشکیل تعاونی های دانشجویی و توسعه تعاونی های 

پوشاک را از جمله برنامه های این وزارتخانه در حوزه تعاون عنوان کرد.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، همچنین در پاسخ به این سوال که چرا سهم 25 
درصدی بخش تعاون از اقتصاد، تا پایان برنامه پنجم توسعه محقق نشد، با تایید خبر عدم 
تخصیص بودجه بخش تعاون در چهارسال گذشته گفت: به دلیل برخی مسائل که مهمترین 
آن عدم پرداخت بودجه بخش تعاون در چهار سال گذشته بود، سهم 25 درصدی از اقتصاد 

محقق نشد.
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هفته پانزدهم لیگ برتر شانزدهم فوتبال؛

بازی مرگ و زندگی آبی ها و جبران مافات 
تراکتورسازان

آخرین هفته نیم فصل نخست لیگ برتر فوتبال، با انجام سه دیدار در تبریز، تهران 
و اصفهان ادامه می یابد.

در حالی که روز )جمعه، سوم دی( پرسپولیس با شکست سیاه جامگان به عنوان 
بی اثر قهرمانی نیم فصل اول دست یافت، امروز )یکشنبه، پنجم دی( تراکتورسازی 
به مصاف تیم شایسته نفت تهران می رود تا نگذارد فاصله امتیازهایش با قرمزهای 

تهرانی بیشتر شود.
هفته قبل، تراکتورسازی از سپاهان شکست خورد تا باخت پرسپولیس به ذوب آهن 
هم صدر جدول را به تبریزی ها ندهد. اما شرایط این هفته خیلی فرق دارد، چون 
پرسپولیس بازی اش را برده و فاصله امتیازش با تراکتورسازی را به عدد پنج رسانده 
است؛ بنابراین شاگردان قلعه نویی برای عقب نماندن از کورس قهرمانی باید از سد 

نفت بگذرند.
از سوی دیگر، علی دایی و تیمش در شرایط بسیار خوبی به سر می برند و پیروزی 
شیرین این تیم برابر استقلال و صعود به نیمه نهایی جام حذفی کشور، روحیه 
بازیکنان نفت را بالاتر از همیشه برده است. نفت در لیگ برتر هم نتایج خوبی گرفته 
و با شکست تراکتورسازی می تواند خود را به عنوان ضلع سوم مدعیان قهرمانی 

معرفی کند.
نفت، توان و انگیزه کافی برای برتری مقابل تراکتورسازی را دارد، به ویژه این که در 
تهران بازی می کند و می تواند از حضور احتمالی هواداران پرسپولیس در ورزشگاه هم 

بهره ببرد؛ همان اتفاقی که در دیدار حذفی با استقلال هم رخ داد.
تراکتورسازی هم به اندازه کافی دلیل برای بردن نفت دارد و همین مساله ثابت 

می کند که یکشنبه دیدار جذاب و زیبایی را شاهد خواهیم بود.

در دیگر دیدار روز یکشنبه، استقلال بحران زده در اصفهان به مصاف حریفی 
قدرتمند به نام سپاهان می رود. شکست آبی پوشان برابر نفت تهران و حذف از جام 
حذفی وضعیت نابه سامان این تیم را بدتر کرد و کار را به جایی رساند که نام های 
مختلفی به عنوان جانشین احتمالی علیرضا منصوریان از خروجی رسانه ها سر در 
بیاورند. حتی در این میان از فلیکس ماگات آلمانی هم به عنوان سرمربی جدید 

استقلال نام برده شده است؛ خبری که از سوی مدیران باشگاه تکذیب شد.
استقلال شرایط خوبی ندارد و بهتر از هر کسی، کادر فنی و بازیکنان این تیم از 

این شرایط آگاه هستند.
در سوی دیگر میدان، سپاهانی حضور دارد که کم کم می خواهد خود را به سمت 
بالای جدول برساند. این تیم، هفته قبل، تراکتورسازی را شکست داد و در معادلات 
صدر جدول تاثیرگذار بود. این هفته نیز اگر سپاهان برابر استقلال، حریف نامدارش 

پیروز شود، جای آن را در رده هفتم جدول می گیرد.
در دیگر دیدار فردا)یکشنبه(، ماشین سازی به مصاف سایپا می رود. داربی تیم های 
قعر جدولی قرار است - اگر دو تیم امتیازهای بازی را بین خود تقسیم نکنند- شرایط 

یکی از دو تیم را بهبود بخشد.
نیمکت هر دو تیم کاملا مستعد تغییر و تحول است و هر باخت، این تیم را یک گام 

به سمت این تغییر نزدیک تر می کند.
سایر دیدارهای هفته پانزدهم لیگ برتر، دوشنبه، ششم دی برگزار می شود و 

صنعت نفت آبادان با گسترش فولاد تبریز و پدیده با ذوب آهن دیدار می کنند.
برنامه دیدارهای یکشنبه، پنجم دی:

ماشین سازی - سایپا، ساعت 14:15، ورزشگاه شهید باکری تبریز
سپاهان - استقلال، ساعت 14:30، ورزشگاه نقش جهان اصفهان

نفت تهران - تراکتورسازی، ساعت 15، ورزشگاه تختی تهران.

منصوریان و راه های خروج از بحران؛

سرمربی استقلال مسیر خود را تغییر می دهد؟
سرمربی استقلال درحالی فرصت هایش را براحتی از دست می دهد که نیاز برای 

تغییر روش از سوی او در استقلال احساس می شود.
داستان ناکامی استقلال از روزی شروع شد که منصوریان با استفاده از موج بلند 
شده از سوی هواداران بعد از شکست در داربی با هدایت مظلومی و در ادامه شکست 
در فینال حذفی به نیمکت استقلال رسید اما نتوانست از این سرمایه بزرگ استفاده 
کند. منصوریان که سرمست از حضور در استقلال بود، تلاش کرد تا با استفاده از 
نسخه سرمربیان پیشین استقلال در دهه هشتاد، رفتار آنها را تکرار کند. درگیری با 
برخی پیشکسوتان و اعضای هیات مدیره و استفاده از قدرت لیدرها، اتفاقاتی بود که 

باعث شد استقلال بیشتر از متن، درگیر حاشیه شود.
هر چند منصوریان به درستی فهمیده بود که حاشیه ها نقش زیادی در نتیجه 
گیری در فوتبال ایران دارد و با بکار بردن ادبیات خاصش، می توان مردم را حامی خود 
کرد اما فراموش کرد که مسائل فنی نیز بخش اعظمی از مربیگری است و این نتایج 

هستند که در نهایت معرف واقعیت و مبنای تحلیل ها می شوند. 
منصوریان در شش ماه ابتدایی حضور در استقلال تصور می کرد که رسانه و سکو 
دو فاکتور اصلی برای موفقیت در استقلال هستند اما فراموش کرده بود که رسانه ها و 
سکو شروط لازم برای دستیابی به موفقیت هستند اما کافی نیست و برای رسیدن به 

موفقیت در استقلال به عوامل دیگری نیاز است.
هر چند سرمربی استقلال در نشست خبری بعد از شکست برابر نفت تهران گفت 
که برای مهار بازیکنان نفت و ضربات ایستگاهی این تیم برنامه ریزی کرده اما جریان 
بازی چندان بر این صحبت صحه نمی گذارد چون اگرچه که استقلال چند فرصت 
خوب را بدست آورد ولی تیم نفت هم در موقعیت سازی کمتر از استقلال نبود. این 
روزها هواداران استقلال در صفحات مجازی از فوتبال این تیم انتقاد می کنند. آنها 
می پرسند که فوتبال مالکانه و جذابی که روز اول به آنها وعده داده شد کجاست؟ 
استقلال روند رو به رشدی را در نحوه بازی هایش ارائه می کند ولی هنوز با وعده ها 
فاصله دارد و این در حالی است که نیمی از فصل گذشته است. از سویی استقلال از 
بازیکنان نامدار و خوبی برخوردار است. افرادی مثل بختیار رحمانی، به نوعی شاه ماهی 
نقل و انتقالات بودند که به استقلال پیوستند ولی اثری از او و بازیکنی مثل افشین 

در استقلال نیست.
شنیده شده که منصوریان در محافل خصوصی اعلام کرده مبعلی را بجای رحمانی 
مدنظر داشته اما باشگاه نتوانسته او را جذب کند. البته این ادعا تایید نشده ولی اگر 
واقعا چنین مطلبی بیان شده باشد، آیا کسی هست که نحوه آمدن پر سر و صدای 
بختیار رحمانی را فراموش کرده باشد؟ آن هم نحوه آمدنی که منصوریان با رضایت 
تمام از آن نام می برد؟ از طرفی جذب بازیکنان مختلف از نفت، این حاشیه را برای 

استقلال ایجاد کرده بود که این تیم به نفت دوم تبدیل شده است.
استقلال مصاف مهمی را برابر تراکتورسازی و بعد از آن برابر نفت تهران از دست 
داد و حالا به نظر می رسد منصوریان به نوعی برای کاستن فشارها، به دنبال انداختن 
تقصیر شکست بر سر چند بازیکنش است. هر چند شاید در این زمینه حق هم 
داشته باشد ولی آیا از دست دادن نتیجه برابر صنعت نفت آبادان، ماشین سازی 
تبریز، گسترش فولاد و استقلال خوزستان هم بر گردن بازیکنان استقلال بود؟ شاید 
بهتر باشد علیرضا منصوریان شجاعانه شکست را بپذیرد و با نگاهی رو به جلو، به 

فرصت های باقی مانده نگاه کند. فرصت هایی که سریعتر از تصور او می گذرند.
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گزارشی از وضعیت تیم فوتبال صبای قم در نیم فصل اول لیگ برتر

صبای قم کاندیدای سقوط

سلطانی فر خطاب به هیئت مدیره استقلال: 

همدل باشید و تصمیمات احساسی نگیرید

پایانی  از هفته  فوتبال صبای قم در دیداری حساس  تیم 
نیم فصل نخست رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور 
برابر تیم فوتبال استقلال صنعتی خوزستان تن به شکست داد و 

در جدول همچنان کاندیدای سقوط ماند.
 پانزدهمین و آخرین هفته از دور رفت مسابقات شانزدهمین 
دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور جام خلیج فارس شامگاه 
امروز جمعه سوم دی ماه با انجام سه مسابقه در شهرهای مختلف 
آغاز شد که در یکی از مهم ترین دیدارها، تیم فوتبال صبای قم به 

هشتمین شکست خود در این فصل تن داد.
*هشتمین شکست صبا در مصاف با قهرمان لیگ 

پانزدهم
در این مسابقه حساس که تیم فوتبال صبای قم در دیداری 
فوق العاده حساس برابر مدافع عنوان قهرمانی پانزدهمین دوره 
رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور برابر تیم فوتبال 
استقلال صنعتی خوزستان قرار گرفت، در پایان دیداری کم گل با 

نتیجه یک بر صفر مغلوب حریف خود شد.
صبای قم در این دیدار حساس که در حضور اندک تماشاگران 
فوتبال  تیم  مقابل  حالی  در  شد،  برگزار  ورزشگاه  در  حاضر 
استقلال صنعتی خوزستان تن به شکست داد که در پنج بازی  
قبل خود نیز در قم و خارج از قم مغلوب رقبا شده بود و در 
مجموع وضعیت خوبی در جدول نداشت اما مصمم به جبران این 
باخت ها برابر قهرمان دوره قبل لیگ برتر بود تا به جدایی از قعر 

جدول امیدوار بماند.
*بازی صبا با تمام نفرات و شکست با شوت از راه دور

در این دیدار تیم فوتبال صبای قم بهتر از چند بازی اخیر خود 
ظاهر شد و حاضران در ورزشگاه از صبای قم بازی نسبتا خوبی 
در مقایسه با پنج هفته قبل نظاره گر بودند و شاگردان عبدالصمد 
مرفاوی اگر کمی دقت عمل بیشتری داشتند می توانستند از 

قهرمان لیگ پانزدهم امتیاز بگیرند اما این اتفاق رخ نداد.
در این دیدار تیم فوتبال صبای قم با اتخاذ تاکتیکی مناسب 
راه های گلزنی را بر تیم تیم استقلال صنعتی خوزستان بسته بود و 
بار ها موقعیت گل های حریف را خنثی کرد، ضمن اینکه خود صبا 
نیز در چند موقعیت می توانست توپ را از خط دروازه آبی های 
اهوازی عبور بدهد اما اما فرصت های گلزنی صبای قم هم هدر 

رفت تا اینکه نیمه نخست با تساوی بدون گل به پایان رسید.
در نیمه دوم نیز جریان بازی با توجه به تلاش بازیکنان صبای 
قم کاملا با اهداف تاکتیکی مد نظر کادر فنی این تیم پیش رفت 
ولی حریف نیز که فرصت های خوبی در مقابل دروازه صبا در 

هر دو نیمه از دست داده بود، در آخرین دقیقه این بازی با یک 
شوت از راه دور به گل برتری رسید و با کسب سه امتیاز ارزشمند 

مسابقه از میدان رقابت با نماینده فوتبال استان قم خارج شد.
*تداوم قعرنشینی صبا با ایستادن در مکان پانزدهم 

رده بندی لیگ برتر
صبای قم در حالی برابر تیم فوتبال استقلال صنعتی خوزستان 
شکست خورد که حسن بیت سعید زننده گل تیم حریف بود 
و صبا که به سه امتیاز این مسابقه نیاز ضروری داشت تا بتواند 
جایگاه خود در جدول رده بندی مسابقات لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور را ارتقاء بدهد، به هشتمین باخت این فصل تن 
داد تا همچنان جزو کاندیداهای سقوط از شانزدهمین دوره لیگ 

برتر فوتبال باشد.
صبای قم در حالی در آخرین دیدار نیم فصل نخست خود 
مغلوب تیم فوتبال استقلال صنعتی خوزستان شد که پیش از 
این هفت بار در قم و خان حریفان طعم تلخ شکست را چشیده 
بود و بدین ترتیب روند ناکامی های این تیم برای هشتمین هفته 

متوالی بدون پیروزی ادامه پیدا کرد.
شاگردان عبدالصمد مرفاوی در تیم فوتبال صبای قم با قبول 
پانزدهم جدول  مکان  در  و  امتیازی  باخت، همچنان 9  این 

رده بندی مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور باقی 
ماندند، در حالی که استقلال صنعتی خوزستان با 18 امتیاز به 

جمع تیم های نیمه بالای جدول رده بندی رفت.
*گلایه شدید مرفاوی از ناتوانی در تامین بودجه 

سرمربی تیم فوتبال صبای قم در پاسخ به علل ناکامی های 
صبای قم در هفته های اخیر مسابقات لیگ برتر فوتبال قهرمانی 
باشگاه های کشور، تیغ انتقاد را به سمت مسوولان قم گرفت و 
از آنها به دلیل ناتوانی در تامین بودجه ای اندک برای تقویت تیم 

صبای قم گلایه کرد.
عبدالصمد مرفاوی تصریح کرد: در بازی با استقلال خوزستان 
داشتیم،  پایاپای  و  نزدیک  جدالی  حریف  تیم  هم  و  ما  هم 
استقلال صنعتی را به خوبی آنالیز کرده بودیم و برای بستن 
راه های نفوذ حریف و استفاده از ضعف های این تیم با برنامه پیش 

می رفتیم اما متاسفانه روی یک غفلت باختیم.
*با اشتباه بچگانه در شروع مجدد دروازه مان باز شد

وی از نحوه بازی شاگردانش تمجید کرد و افزود: در فوتبال 
اتفاقاتی رخ می دهد که شاید کسی آنها را درک نکند اما به 
هر حال ما در این دیدار حریف خود را کنترل کرده بودیم و 
اجازه حملات جدی ندادیم، در مجموع تلاش ما از کار انداختن 

مهاجمان سریع استقلال بود که در این کار موفق عمل کردیم اما 
نمی توانیم بگوییم کی اشتباه کردیم و چطور شد در لحظه آخر 

بازی را باختیم.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم با بیان اینکه بازیکنان ما با تجربه 
هستند و انتظار داریم عملکرد خوبی داشته باشند، تصریح کرد: 
متاسفانه در آخرین دقیقه بازی یک اشتباه منجر به گل خوردن 
ما شد و فوتبال همین است و در روزی که استحقاق شکست 
نداشتیم با اشتباه بچگانه در شروع مجدد، دروازه مان باز شد و 

نتیجه را واگذار کردیم.
وی تنها راهکار خروج صبا از شرایط نامساعد فعلی را تقویت 
این تیم در نیم فصل دانست و تاکید کرد: باید برای بهبود اوضاع در 
نیم فصل، تیم را تقویت کنیم، در آغاز لیگ شانزدهم به گفتند تیم 
را با چهار میلیارد و پانصد میلیون تومان ببندید و ما هم گفتیم که 

با این بودجه تیم متوسطی بسته می شود.
*اگر در تامین بودجه در قم ناتوان هستند اصلًا چرا 

تیم داری می کنند؟
مرفاوی با تاکید بر اینکه در آغاز فصل از پول و امکانات لازم 
برخوردار نبودیم، یاد آور شد: اگر در تامین همین بودجه نیز در 
قم ناتوان هستند اصلا چرا تیم داری می کنند؟ تیم ما متوسط 
بسته شده ولی بودجه کم ما را هم نمی توانند پرداخت کنند که 
موجب شده ضعیف تر شویم، الان باید به صبا پول تزریق شود 

تا نجات یابد.
وی درباره وضعیت خود در تیم صبای قم تصریح کرد: شاید 
من باید زودتر صبا را ترک می کردم ولی حالا هیچ کس به بنده 
اولتیماتوم نداده است، دو فصل قبل در پایان دور رفت صبای قم 
را ششم جدول و در  فاصله پنج امتیازی صدرنشین لیگ برتر 

تحویل دادم چون قبل از شروع لیگ زمان داشتم.
امسال در  اما  آور شد:  یاد  فوتبال صبای قم  تیم  سرمربی 
شانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال فقط در مدت 10 روز بازیکن 
جذب کردیم و تمرینات آماده سازی تیم را استارت زدیم، ضمن 
اینکه پول هم نبود و اطمینان دارم با این اوصاف نمی توان کاری 

برای صبا انجام داد.
وی با اشاره به جایگاه پانزدهمی تیم صبای قم در شرایط 
فعلی جدول رده بندی لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور، در 
پایان اظهار کرد: شأن و شخصیت من، کادر فنی و بازیکنان تیم 
صبا این اوضاع تیم و این جایگاه جدول نیست ولی مطمئنا صبا 
می تواند نتایج بهتری بگیرد اما مسائل مالی خیلی به ما ضربه 

زده است.

وزیر ورزش و جوانان در دیدار با اعضای هیئت مدیره 
استقلال گفت: همدلی ها باید در این مجموعه مدیریتی 
باید بیشتر شود و ثبات و آرامش نیاز جدی استقلال است.

مسعود سلطانی فر در دیدار با مدیرعامل و هیئت مدیره 
باشگاه استقلال همدلی و همراهی را برای اداره بهتر 
استقلال خواستار شد و گفت: با هماهنگی و همدلی و 
یکپارچگی هیئت مدیره، مدی عامل، سرمربی، اعضای 
تیم و البته هواداران، استقلال روزهای موفق تری خواهد 
داشت. الان هدف اصلی همه باید موفقیت استقلال در 

لیگ قهرمانان آسیا و لیگ برتر باشد.
وزیر ورزش و جوانان خطاب به مدیرعامل و اعضای 
هیئت مدیره گفت: نشست ها و توافقات در استقلال بیشتر 
باشد و تاکید جدی دارم که هیئت مدیره و مدیرعامل و 
مجموعه مدیریتی استقلال حامی یکدیگر و یک جهت با 

صبر و تحمل بیشتر حرکت کنند.
سلطانی فر با تاکید بر اینکه مدیرعامل و هیئت مدیره 
تصمیمات احساسی نگیرند، عنوان کرد: ذات فوتبال 
همین نوسان هاست و هنر مدیران فوتبال هدایت مناسب 

و عقلانی و منطقی بحران ها خواهد بود.
وی گفت: جریان عمومی مدیریت تیم با تدبیر و حوصله 

و بررسی باشد و تحت هیچ عنوان تنش را زیاد نکنیم.
وزیر ورزش با اشاره به مشکلات به ارث رسیده به 
مجموعه مدیریتی استقلال در حال حاضر گفت: برای 
و  برنامه  باید  زیاد  بدهی ها  و خصوصاً  حل مشکلات 
زمان بندی لازم را برای حل آنها در نظر بگیرید، به ویژه 

در موضوع قراردادها بسیار شفاف و روشن عمل کنید.
سلطانی فر افزود: معنی ندارد بخش مهمی از بدهی های 
گذشته مالیات بازیکنان و سرمربی باشد و تحت هیچ 

عنوان باشگاه عهده دار پرداخت مالیات افراد نشود.
وزیر ورزش و جوانان به بازی حساس و مهم استقلال 
در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا نیز اشاره کرد و 
گفت: الان تمرکز مدیریت و کادر فنی روی این بازی 

باشد و استقلال سهمیه را به دست بیاورد و از اعتبار فوتبال  
ایران دفاع کند.

سلطانی فر درباره وظیفه سخنگویی باشگاه گفت: رضا 
افتخاری به عنوان مدیرعامل، سخنگوی باشگاه است و 
بیان مواضع استقلال در همه موارد مربوط به رسانه ها بر 

عهده او است.
وی به موقعیت هیئت مدیره در قبال استقلال هم 
پرداخت و اظهار داشت: برای همه موارد فنی و مدیریتی 
استقلال باید هیئت مدیره در جریان باشد و همه در 

مقابل مسائل و مشکلات استقلال مسئول هستند.
سلطانی فر از نشست خود با مسئولان سازمان امور 
مالیاتی برای دو تیم استقلال و پرسپولیس در آینده 
تیم حمایت  دو  این  از  و گفت:  داد  نیز خبر  نزدیک 
می کنیم و در موضوع بدهی های مالیاتی انباشته شده در 

آینده نزدیک جلسات مهم و موثری برای حل این موضوع 
خواهیم داشت و از اختیارات قانونی خود برای حل این 

مشکل استفاده خواهیم کرد.
وزیر ورزش و جوانان در ادامه نشست یک ساعته خود با 
مدیرعامل و هیئت مدیره استقلال درباره اهمیت آکادمی 
استعدادیابی  نیز صحبت کرد. وی گفت:  باشگاه  این 
و تربیت و پرورش بازیکن نو جوان و جوان در آکادمی 
استقلال و پرسپولیس مهم است و باید نه تنها به عنوان 
پشتوانه تیم های رده بالاتر باشگاه بلکه به عنوان تامین 
بازیکنان آینده دار برای سایر تیم های فوتبال  کشور نیز 

برنامه داشته باشد.
سلطانی فر از نظارت بیشتر و ویژه بر کیفیت و عملکرد 
آکادمی این دو باشگاه و سایر مدارس خصوصی فوتبال در 

آینده نزدیک نیز خبر داد.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبر داد

واگذاری 2 پروژه نیمه تمام ورزشی قم به بخش خصوصی
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: 2 پروژه نیمه تمام ورزشی استان واگذار و 

سرمایه گذار آن مشخص شده است.
حسن عابدی در قم با اشاره به طرح واگذاری پروژه های نیمه تمام دولتی به بخش 
خصوصی اظهار کرد: 12 پروژه نیمه تمام دولتی را در بخش ورزش استان برای واگذاری 
به بخش خصوصی شناسایی کردیم که از این تعداد در سه پروژه فرایند واگذاری انجام 

شده است.
وی ادامه داد: دو پروژه نیمه تمام ورزشی استان قم واگذار و سرمایه گذار آن مشخص 
شده است، یکی از این پروژه ها سالن ورزشی شهر قائم و دیگری هم سالن ورزشی انسجام 
بوده که با مشخص شدن سرمایه گذاران این دو سالن ورزشی، قرارداد واگذاری آن در 

حال تکمیل شدن است.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم افزود: مزایده واگذاری استخر مجموعه تختی در 
خیابان دورشهر را دوباره تمدید کردیم، سرمایه گذاران چند روز دیگر فرصت دارند تا 
پاکت های خود را تحویل دهند و 9 پروژه نیمه تمام ورزشی دیگر در استان قم برای 

واگذاری به بخش خصوصی می ماند.
عابدی با اشاره به روند واگذاری پروژه های نیمه تمام ورزشی استان قم به سرمایه گذاران 

بخش خصوصی اظهار کرد: حدود 9 پروژه ورزشی نیمه تمام را در استان داریم که به 
محض اینکه دفترچه های واگذاری آنها تکمیل شود، در فرایند آگهی و واگذاری قرار 

می گیرند.
وی ادامه داد: این 9 پروژه نیمه تمام شامل مواردی همچون دو سالن ورزشی و دو استخر 
در مجموعه ورزشی هفت تیر، یک زمین روباز در شهرک قدس و یک زمین روباز در 
مجموعه ورزشی شهدای مدافع حرم در منطقه پردیسان است که آنها را در طرح واگذاری 
به بخش خصوصی قرار دادیم تا بحث مشارکت با سرمایه گذاران بخش خصوصی را در 

این پروژه ها شاهد باشیم.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم افزود: استقبال سرمایه گذاری از طرح واگذاری 
پروژه های نیمه تمام بخش ورزشی استان نسبتاً خوب بوده است و امیدواریم که پروژه های 
بعدی اداره ورزش و جوانان هم با استقبال چشمگیر و قابل توجه سرمایه گذاران بخش 

خصوصی مواجه شود.
عابدی با اشاره به وضعیت پروژه های عمرانی در حوزه ورزش استان قم گفت: فقط 12 
پروژه نیمه تمام در بخش ورزش استان برای واگذاری به بخش خصوصی انتخاب شده و 

بقیه پروژه های عمرانی در بخش ورزش استان قم در حال بهره برداری است.

 دیروز، روز ولنتاین پرسپولیس بود!

برانکو: بدرقه احمد زیباترین
 تابلوی زندگی ام بود 

سرمربی پرسپولیس پیش از ترک ایران شبی به یاد ماندنی را در کنار بازیکنان در 
هتل المپیک سپری کرد.

 برانکو ایوانکوویچ که بعد از نمایش خوب پرسپولیس برابر سیاه جامگان و همچنین 
اتفاقات جالب توجه در خصوص خداحافظی احمد نوراللهی کاملا سرحال به نظر می 
رسید در گفتگویی که با خبرنگار ورزش سه داشت، ابراز امیدواری کرد فضای به وجود 

آمده در این بازی که بر روح پرسپولیس حاکم بود تا پایان فصل حفظ شود.
برای برانکو که با انرژی ایران را ترک کرد، آغاز تمرینات بدون حضور دو بازیکن 
تاثیرگذار در نیم فصل اول همراه خواهد بود اما این مساله چندان باعث ناراحتی او 
نیست.  برانکو در این باره می گوید: احمد نوراللهی و امید عالیشاه هر دو بازیکنان ممتازی 
هستند که یقینا هیچ تیمی در ایران در شرایط طبیعی نمی توانست آنها را به خدمت 
گیرد. اما ما تلاش کردیم با درک شرایط آنها را در بهترین وضعیت بدرقه کنیم. چیزی 
که به نظرم اخلاقی است و باید در مکتب باشگاه پرسپولیس وجود داشته باشد. اگرچه 
برخی مسائل نیز در این بین وجود داشت که ترجیح می دهم وارد آن نشوم و برای آنها 
آرزوی موفقیت کنم چرا که هر دوی آنها بخشی از این باشگاه هستند و آینده شان بار 
دیگر در جمع تیم ما رقم خواهد خورد. با برانکو درباره بازی آخر سرخپوشان در لیگ 
برتر صحبت می کنیم. دیداری که مشخص است با رضایت کامل آن را به اتمام رساند. 
او در اینباره به خبرنگار ما می گوید: بیشتر از هرچیزی باید درک کنیم فوتبال یک بازی 
جمعی است. و وقتی که در تیم یک فضای جمعی و یک روح واحد به وجود می آید در 
زمین کاملا مشخص خواهد بود. آنچه که در بازی برابر سیاه جامگان اتفاق افتاد برای 
همه ما یک مثال بزرگ است. اینکه وقتی در کنار هم و پشت هم باشیم هیچ تیمی قادر 
به متوقف کردن ما نیست. سیاه جامگان تیم سخت کوشی بود و ما بارها حمله کردیم 
و می توانستیم گل های بیشتری بزنیم. این مساله به دلیل شرایط بدنی و تاکتیکی و 
البته خواست بچه های تیم بود. تیمی که برای جنگیدن 90 دقیقه ای و هدیه کردن 
این پیروزی به احمد نوراللهی وارد میدان شده بود و خوشحالم که همه این مساله را 
درک کردند و با درک این وظیفه، نمایش قدرت جالب توجهی از خود برای هواداران و 
در کنار آنها به جا گذاشتند. سوال بعدی از برانکو در خصوص اشک ناگهانی او در لحظه 
وداع احمد نوراللهی در زمان خروج از زمین بود که او گفت: راستش من در درون خودم 
یک قلب حساس دارم اما در سال های فوتبال تلاش کردم که احساساتم را چندان بروز 
ندهم. اما چیزی که در زمین شکل گرفت مرا منقلب کرد. وقتی او با استقبال بازیکنان به 
سمت خروج می آمد یک لحظه شکوه آن لحظه و فضای پشت این بازیکن که با هزاران 
هواداران محترم که ایستاده او را تشویق می کردند باعث بغض و آن حالت من شد. وی 
ادامه داد: این یکی از  بهترین تابلوهایی بود که در زندگی ام دیده بودم و نمی توانستم 
در مقابلش بی تفاوت باشم و بنابراین اشک راه خودش را پیدا کرد و روی صورتم جاری 
شد. راستش برای خودم هم غافلگیر کننده بود اما نمی توانستم نسبت به این اتفاقات بی 
تفاوت باشم. وقتی از برانکو در خصوص نیم فصل دوم سوال می کنیم او اینگونه جواب 
می دهد: این سوالات را بگذارید برای بعد از بازگشت از تعطیلات. اکنون زمان لذت بردن 
از فضای فوق العاده این بازی و البته کار بزرگی که شاگردانم در زمین و بیرون انجام دادند 
است. ما روز گذشته به یک بازیکن جوان میدان دادیم و حمایت تیم و بازیکنان بزرگتر  از 
این بازیکن نشان می دهد که پرسپولیس آرام آرام خود را به سمت یک باشگاه بزرگ و 
نمونه پیدا کرده است. ما در اینجا برای کارهای بزرگ عشق لازم داریم و اگر عشق باشد 
قطعا پیروزی ها متوقف نخواهند شد.  وی ادامه داد: چیزی که در ورزشگاه اتفاق افتاد به 
نظرم معجزه عشق بود. احساسی که مدت ها تجربه اش نکرده بودم و فقط در روز عشاق 
آن را می بینید )با خنده ( ... امیدوارم تا پایان فصل با حفظ این حس و حال این هدف را 

به سرانجام برسانیم و نیمه دیگر و اصلی جام را به هواداران هدیه دهیم.

تیم ملی پیش از دیدار با قطر هم
 در دبی اردو می زند

سرمربی تیم ملی برنامه ریزی کرده شاگردانش را پیش از مصاف حساس با قطر 
برای برپایی اردو راهی دبی کند.

دیدار بعدی ایران در رقابت های انتخابی جام جهانی 2018 روسیه مقابل قطر خواهد 
بود که این دیدار سوم فروردین ماه 96 در دوحه برگزار می شود و کارلوس کی روش 
جهت آماده سازی تیمش برای این دیدار برنامه خاصی در نظر دارد. سرمربی تیم ملی 
برنامه ریزی کرده شاگردانش را با پایان دور رفت رقابت های لیگ قهرمانان آسیا که 24 
اسفندماه است، وارد اردو کند تا تیم ملی برای این دیدار به خوبی آماده شود. کی روش 
باشگاه ایرانیان دبی را برای برپایی اردو در نظر دارد تا باتوجه به شباهت آب و هوایی دبی 
و دوحه بازیکنان تیم ملی بتوانند اردویی یک هفته ای و تحت فشار را در امارات برگزار 
کنند. ایران در صورت پیروزی مقابل قطر تکلیفش برای صعود به جام جهانی تا حدود 
زیادی مشخص خواهد شد و از این رو این دیدار اهمیت بالایی دارد. شاگردان کی روش 
پس از برگزاری این بازی به تهران باز می گردند تا برای دیدار هشتم فروردین 96 با چین 

در ورزشگاه آزادی آماده شوند.

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده:

مهلت ارائه الکترونیکی اظهار نامه مالیات بر ارزش 
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 حداکثر تا 15 دی ماه سالجاری می باشد.
روابط عمومی اداره کل امورمالیاتی استان قم



5 علمی و سلامت 
یکشنبه -پنجم دی ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4176

 

محققان طی انجام یک پژوهش جدید کشف کرده اند که مسدود کردن یک 
پروتئین که مسئول پاسخ ایمنی در برابر عفونت های ویروسی است می تواند به مبارزه 

با اچ آی وی کمک کند.
 مسدود کردن یک نوع پروتئین به نام Type-I interferon به طور موقت می تواند 
عملکرد ایمنی بدن را بازگرداند و در طول درمان افراد مبتلا به عفونت مزمن ویروس 

عامل ایدز با داروهای ضد ویروسی، به سرکوب ویروس ها سرعت بخشد.
به گفته محققان این مطالعه برای اولین بار نشان می دهد که type I interferon  در 

تخریب ایمنی بدن در طول عفونت HIV نقش دارد.
این یافته ها با برخی نظریه های دیگر در تناقض است چرا که برخی معتقدند که 

فعالیت بیشتر این پروتئین برای بدن بسیار بهتر است.
برای این پژوهش محققان از موش هایی که سیستم ایمنی بدن آنها با سلول های 

سیستم ایمنی بدن انسان جایگزین شده بود استفاده کردند.
 Type-I را با آنتی بادی هایی درمان کردند که پروتئین HIV آنها موش های آلوده به
interferons را مسدود می کرد و به سیستم ایمنی بدن موش ها اجازه می داد تا از 

حالت خستگی به حالت اولیه خود بازگردند.
این امر کار را برای سیستم ایمنی بدن آنها آسان می کرد تا مقادیر کافی از سلول های 

T CD8 را برای حمله و کشتن سلول های آلوده به HIV تولید کنند.
هنگامی که این روش جدید با داروهای ضد ویروسی ترکیب شد، تاثیر این درمان 

تسریع یافت.
محققان این پژوهش دریافتند که مسدود کردن این پروتئین در برابر ویروس ها 
اثرات مفیدی در کاهش مقدار ویروس و افزایش توانایی پاسخ ایمنی بدن برای از بین 

بردن ویروس ها خواهد داشت.

مبارزه با ایدز از طریق مسدود کردن فعالیت 
یک پروتئین

گروهی از محققان بین المللی دستاورد نانویی خلق 
کرده اند که می تواند علائم شیمیایی 17 بیماری مختلف 

را شناسایی کند.  
 این اختراع به محققان کمک می کند یک گام به 
تشخیص زودهنگام بیماری ها نزدیک تر شوند. البته این 
ایده جدیدی نیست، دانشمندان حدود 400 سال قبل از 

میلاد مسیح با آزمایش تنفس اختلالات و بیماری ها در 
بدن انسان را تشخیص می دادند. در چین باستان نیز از 

این روش استفاده می شد.
در دنیای امروز حوزه تشخیص بیماری ها بسیار مورد 
توجه قرار گرفته است. در همین راستا برای آنکه بتوان از 
روی تنفس بیماری را تشخیص داد، باید دستگاه های 

تحلیل نفس قابلیت شناسایی بیش از یک بیماری را 
داشته باشند. فناوری هایی که تا به امروز  در این حوزه 
ساخته شده اند، بسیار محدود بوده و برای ردیابی فقط 
یک نوع بیماری مانند نوع خاصی از سرطان یا دیابت 

ساخته شده اند.
درهرحال نکته کلیدی درباره این یافته های جدید 
شناسایی بوهای مختلف مربوط به هر یک از بیماری 
هاست.  پاسخ این سوال نیز در نفس های انسان نهفته 
کربن،    اکسید  نیتروژن، دی  بازدم   هر  در  فرد  است. 
اکسیژن و برخی از ترکیبات طبیعی داغ را از بدن خارج 
می کند. ترکیب و غلظت هر کدام از این موارد  با توجه به 

سلامت فرد، متفاوت است.
دانشمندان برای این منظور یک دستگاه هوشمند نانو از 
نانو توب های کربن و ذرات طلا را به کار بردند تا ترکیبات 
نمونه های تنفس 1404 بیمار از پنج کشور را بررسی 
کنند. تحقیق آنها نشان داد حدود 813 تن از آنان 17 نوع 
بیماری مختلف از سرطان کلیه یا پارکینسون داشتند، اما 

بقیه سالم بودند.
اطلاعات به دست آمده به سیستم کامپیوتری ارائه 
شد که با صحت 86 درصد قابلیت شناسایی بیماری ها 
را داشت.  همچنین محققان تاثیر جنسیت، سن، عادت 
مصرف سیگار و موقعیت جغرافیایی محل زندگی فرد را به 

این اطلاعات اضافه کردند.
 با استفاده از این سیستم دیگر نیازی به آزمایشات 

پرهزینه و طاقت فرسا نخواهد بود.  

محققان دانشگاه جامع علمی کاربردی موفق شدند با استفاده از لاستیک های بازیافتی 
خودروها کفپوش های مقام تولید کنند.

پرویز کلانتری محقق دانشگاه جامع علمی کاربردی گفت: در مرکز رشد واحد زنجان 
این دانشگاه موفق شدیم کفپوش های مقاومی را با استفاده از مواد بازیافتی و غیرقابل 

استفاده ابزار خودرو تولید کنیم.
وی افزود: از طریق تحت فشار گذاشتن لاستیک های رد شده ماشین و الیاف نخ تایر 
ماشین در زیر دستگاه، کفپوش هایی تولید کردیم که از این کفپوش ها در سالن های 

ورزشی، پیاده روهای خیابان ها استفاده می شود.
کلانتری ادامه داد: مواد به کار رفته در این کفپوش ها بازیافتی است بنابراین هزینه ای 

برای تولید این کفپوش ها صرف نمی شود.
وی با اشاره به مزیت های این کفپوش ها نسبت به کفپوش های موجود در بازار اظهار 
داشت: استفاده از این کفپوش ها سبب می شود زانوها آسیب نبیند و ماندگاری این 

کفپوش ها نیز سه سال است.

گروهی از دانشمندان کشف کرده اند احتمالا آب در 
حالت مایع دو حالت دیگر ماده را نیز داشته باشد.

نتایج تحقیق این گروه بین المللی که در »ژورنال بین 
المللی نانوتکنولوژی« منتشر شده، نشان می دهد تعدادی 
از ویژگی های فیزیکی آب میان دمای 50 تا 60 درجه 

سانتیگراد تغییر می کند.
احتمال تغییر به حالت دوم مایع، بحث های زیادی در 
جوامع علمی ایجاد کرده است. حالت های ماده که فاز نیز 
نامیده می شوند، مفاهیم کلیدی در مطالعه سیستم هایی 
متشکل از اتم و مولکول هستند. به طور معمول سیستمی 
که از مولکول ها تشکیل شده را می توان با توجه به کل 

انرژی آن در حالت های مختلف مرتب کرد.
در دمای بالاتر، مولکول ها درهم ریخته تر هستند و 
آزادانه تر در اطراف حرکت می کنند. از سوی دیگر در 
دمای پایین حالت های جایگزینی کمتری دارند و به 

اصطلاح فاز مرتب تری دارند.
اما اگر دما از حد خاصی پایین تر برود، مدل های 
ترکیب مولکول ها محدودتر می شود و در نتیجه فاز 
مرتب تر خواهد بود. به این ترتیب جامد به وجود می 
آید. در این تحقیق دانشمندان برخی ویژگی های فیزیکی 
خاص آب را در دمای بین صفر تا 100 سانتیگراد و در 

شرایط جوی معمول بررسی کردند.
 آنها در کمال تعجب متوجه ویژگی های جالبی مانند 

تنش در سطح آب در دمای 50 درجه سانتیگراد شدند.
در هرحال اگر این یافته ها تایید شود موارد استفاده 
فراوانی برای آن وجود خواهد داشت. به عنوان مثال اگر 
تغییر در محیط )مانند تغییر دما( به تغییر در ویژگی های 
ماده  منجر شود، این ویژگی را می توان برای کاربردهای 
های  سیستم  بتوان  آنکه  یا  کرد.  استفاده  سنجشی 

بیولوژیکی را از آب ساخت.

تشخیص انواع بیماری از روی تنفس !

تولید کفپوش های مقاوم با استفاده از مواد بازیافتی خودرو

یک فاز دیگر آب کشف شد

شرکت تاکسی یاب آنلاین اوبر به کاربران خود اجازه می دهد تا فهرست مخاطبان 
تلفن همراهشان را به مقاصد خود تبدیل کنند.

 این شرکت در تلاش جدید خود برای تسهیل مسیریابی مشتریانش به سمت 
مقاصد خود، این امکان را فراهم کرده تا بتوانند راحت تر به ملاقات با دوستان خود 

بپردازند.
کاربران تاکسی های اوبر می توانند براساس دقت قابل اعتماد تلفن  همراه یک 
دوست به سمت وی رانندگی کنند چرا که جهت های نقشه همیشه قابل اطمینان 

نیستند .
این ویژگی که جدیدا به اپلیکیشن بروز شده اوبر اضافه شده، در ماه نوامبر با هدف 
انتقال هرچه سریع تر مردم به مقاصدشان ارائه شده بود. به گفته اوبر، رساندن مسافر 

به یک شخص به جای یک مکان می تواند سریع تر باشد.
کاربر ابتدا باید فهرست مخاطبان تلفن همراهش را با اپلیکیشن بروزرسانی شده 
اوبر همگام سازی کند. سپس فرد می تواند به جای محل خاص، در صفحه "کجا؟" 
در اپلیکیشن به جستجوی مخاطب پرداخته و با انتخاب آن، یک درخواست ارائه 

موقعیت مکانی بر اساس جی پی اس به گوشی وی بفرستد.
در نهایت با پذیرش دوست مورد نظر، از موقعیت ارائه شده توسط وی به عنوان 

مقصد استفاده خواهد شد.
اوبر همچنین زمان تخمینی ورود مسافر خود را برای میزبان ارسال کرده و طی 

مسیر این اطلاعات را بروزرسانی خواهد کرد.

اوبر فقط با یک اسم مسافرانش را به مقصد می رساند

یک متخصص ارتوپد :

راهکارهایی که درد را از مفاصلتان
 فراری می دهد

یک متخصص ارتوپد گفت: استفاده از روش های سرما و گرما درمانی باعث کاهش 
درد مفاصل می شود.

قاسم ن   ژادحسن ؛ با بیان اینکه مفصل بین دو استخوان در کنار قرار دارد، گفت: 
استخوان های مفصل توسط نوارهای محکم بافتی به نام رباط به هم متصل می شود 
و اطراف مفصل عضلاتی به نام تاندون به استخوان ها متصل است.وی به وجود کیسه 
های نازک بافتی در اطراف مفصل اشاره کرد و اظهار داشت: هرگونه آسیبی به این 
اعضا باعث بروز درد در ناحیه مفصل می شود.این ارتوپد درباره علل ایجاد درد مفاصل 
عنوان کرد: عواملی مانند کشیدگی رباط، آرتریت روماتوئید، بورسیت، اختلال در 
کارکرد عناصر تشکیل دهنده مفصل، مشکلات بیومکانیک مفصل و تاندنیت باعث 
بروز درد در مفاصل می شود.نژاد حسن با بیان اینکه گرما و سرما درمانی برای تسکین 
درد مفاصل موثر است، تاکید کرد: این درمان ها از شعله ور شدن آرتریت روماتوئید 
جلوگیری نمی کند اما باعث کاهش درد و اختلال در مفاصل می شود.به گفته وی؛ 
حرارت باعث کاهش تنش عضلانی و تحریک گردش خون می شود.این ارتوپد با بیان 
اینکه در زمان التهاب مفاصل استفاده از سرما درمانی کاهش درد را به همراه دارد، 
تصریح کرد: روش سرما درمانی برای کاهش ورم، التهاب و تسکین درد مفصل کاربرد 
دارد که استفاده از کمپرس سرد، وان آب سرد، اسپری، پماد و سیستم خنک کننده 
از روش های سرما درمانی است.وی با اشاره به اینکه استفاده از کیسه یخ پیچیده 
شده در یک پارچه و کمپرس سرد از دیگر روش های سرمادرمانی است، تاکید کرد: 
برای جلوگیری از سرمازدگی مفاصل، در هر دفعه بیش از 20 دقیقه از منبع سرما 
استفاده نکنید. ن   ژاد حسن دربراه گرمادرمانی اظهار داشت: برای جلوگیری از قرمزی 
و سوختگی پوست در ناحیه درد، تنها به مدت به 15 دقیقه از وسیله گرمادرمانی 
استفاده کنید که این وسایل شامل حوله گرم، کمپرس و پدهای گرم هستند. وی 
درباره دیگر روش های درمانی درد مفاصل تاکید کرد: عواملی مانند کاهش تحرک و 
فعالیت های ورزشی و وزن، استفاده از روش های گرما و سرما درمانی، مکمل و دارو 
و غذای ضد التهاب، طب سوزنی، ماساژ درمانی و آب درمانی باعث درمان درد مفاصل 
می شود.این ارتوپد افزود: برای استفاده از روش های سرما و گرما درمانی دردهای 

مفاصل حتما با متخصص یا فیزیوتراپ خود مشورت کنید.
 

یک متخصص تغذیه :

این مواد غذایی دشمن آهن بدنتان هستند
یک متخصص تغذیه گفت: برخی از مواد غذایی از جمله چای باعث کاهش جذب 

آهن بدن می شود.
رضا نوری ؛ با بیان اینکه آهن در سلامت و تامین اکسیژن بدن تاثیر بسزایی دارد، 
گفت: آهن در خون، سلول ها و کبد ذخیره می شود که کمبود آن باعث کاهش 
تاثیرات گلبول های سفید در حفظ ایمنی بدن می شود.وی درباره عوامل تاثیر گذار 
بر افزایش آهن بدن گفت: مواردی مانند بارداري، خستگی، مراحل رشد، از دست 
دادن خون در حین عمل جراحی و کم خونی باعث افزایش جذب آهن می شود.این 
متخصص تغذیه با بیان اینکه در زمان تامین کافی آهن بدن، جذب آن رو به کاهش 
است، اظهار داشت: آهن در مواد غذایی گیاهی و حیوانی )گوشت( یافت می شود که 
 ،C نوشیدن چای و قهوه با غذا، مصرف اسفناج، اسید کلرییریک، پلی فنل، ویتامین
آنتي اسید با غذا، مکمل، کلسیم و فسفر جذب آن را کاهش می دهد.وی با بیان اینکه 
پلی فنل باعث درمان سرطان و بهبود دردهای استخوانی می شود، عنوان کرد: مصرف 
انگور و چای سبز )سرشاز از پلی فنل( همراه با هر وعده غذایی باعث کاهش آهن بدن 
می شود.  نوری با اعلام اینکه نوشیدن چای باعث کاهش 10 درصدی حمله قلبی 
می شود، تصریح کرد: مصرف چای به دلیل وجود ماده فلاوونوئید مانع لخته شدن 
خون می شود. وی افزود: عواملی مانند تعریق و ادرار زیاد، یبوست و خونریزي بیش 

از حد آهن بدن را دفع می کند.

یافته های تحقیقاتی نشان می دهد؛

کاهش ریسک ابتلا به دیابت
 با مصرف هفتگی شکلات

 تحقیقات جدید تایید می کند افرادی که حداقل یک بار در هفته شکلات می 
خورند، شیوع دیابت در آنها کمتر است و کمتر در معرض خطر ابتلا به دیابت تا چهار 

یا پنج سال بعد هستند. 
به گزارش  مهر، این مطالعه همچنین نشان می دهد که رابطه بین دفعات مصرف 
شکلات ممکن است ناشی از یک انتخاب فعال در بخشی از بیماران دیابتی باشد. به 
عنوان مثال، افراد مبتلا به دیابت ممکن است در تلاش برای کاهش مصرف شیرینی، 

تصمیم بگیرند که میزان مصرف شکلات خود را کم کنند.
مطالعه 908  شرکت کننده غیردیابتی و 45 فرد دیابتی نشان می دهد که خطر ابتلا 
به دیابت در افرادی که در هفته کمتر از یک بار شکلات خوردند، در مقایسه با کسانی 

که در هفته بیش از یک بار شکلات مصرف کرده اند، دو برابر است.
در پنج سال آینده، افرادی که هرگز یا به ندرت شکلات می خورند، در مقایسه با 
کسانی که در هفته بیش از یک بار شکلات می خورند، تقریبا دو برابر در معرض خطر 

ابتلا به دیابت قرار می گیرند.
صرف نظر از رابطه بین مصرف شکلات و خطر ابتلا به دیابت، با توجه به خواص 
درمانی شکلات، مصرف آن حداقل یک بار در هفته، برای کسانی که محدودیت های 

بهداشتی ویژه برای مصرف شکلات ندارند، بسیار مفید به نظر می رسد.
در تحقیق فوق، مقدار شکلات خورده شده اندازه گیری نشد. اما یافته های تعدادی 
از مطالعات نشان می دهد که مصرف متوسط  حدود 25 گرم شکلات یک بار در 
هفته می تواند خواص درمانی مانند کاهش تصلب شریان و عملکرد شناختی بهتر را 

به همراه داشته باشد.

داروهای مغز و اعصاب علت بیشترین مسمومیت در کشور

شربت متادون را در یخچال نگذارید
دبیر ستاد مرکزی اطلاع رسانی کاهش سموم سازمان غذا و دارو، گفت: داروهای 
مغز و اعصاب به ویژه داروهای ضد افسردگی بیشترین تعداد موارد مسمومیت های 

دارویی کشور را به خود اختصاص داده اند.
بهمنش در عین حال به این نکته هم اشاره کرد که آمار دقیقی از مسمومیت با 
تک تک داروها در دست نیست.وی همچنین در خصوص شربت متادون اظهار کرد: 
اینکه بیشترین مسمومیت های دارویی مربوط به این شربت است، مورد تایید نیست 
اما این موضوع چیزی از اهمیت دقت به مسمومیت با متادون نمی کاهد.بهمنش 
یادآور شد: متادون به عنوان یک دارو از این نظر دارای اهمیت است که با مقادیر کم 
آن مسمومیت شدید و حتی مرگ در کودکان رخ می دهد.متادون دارویی است که 
در داروخانه  ها موجود نیست و برای ترک اعتیاد به معتادان تحت درمان و آن هم در 
مراکز درمان نگهدارنده با متادون موسوم به ام. ام. تی )MMT ( می دهند تا به منزل 
ببرند. این افراد، اغلب برای پنهان کردن روند درمان خود، شربت متادون را با نوشیدنی 
مخلوط یا در بطری های نوشیدنی نگهداری می کنند و آن را در یخچال می گذارند 
که این کار، احتمال مسمومیت بستگان را افزایش می دهد.دبیر ستاد مرکزی اطلاع 
رسانی کاهش سموم سازمان غذا و دارو، گفت: در بیشتر مراکز ترک اعتیاد به این نکته 
توجه نمی کنند که شربت متادون را داخل ظرف با در مقاوم به کودک تحویل دهند و 
این مساله، مسمومیت با شربت متادون را ایجاد می کند.بهمنش به استفاده کنندگان 
از شربت متادون توصیه کرد که آن را در ظرف با در مقاوم و دور از دسترس کودکان 

و در قفسه های بالا و غیر قابل دسترسی کودک، نگهداری کنند.
یسنا،دبیر ستاد مرکزی اطلاع رسانی کاهش سموم سازمان غذا و دارو، تاکید کرد: 
شربت متادون را نباید در بطری نوشیدنی هایی مانند نوشابه قرار داد چرا که بیشتر 
داروها از جمله شربت متادون نیازی به نگهداری در یخچال ندارند. یخچال به طور 

کلی به هیچ وجه مکان مناسبی برای نگهداری دارو نیست.

مرتضی رجبی

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم فاطمه یاوری و حسین یاوری با ارئه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام 
داشته اند که سند مالکیت ششدانگ پلاک 10944/11 اصلی واقع در بخش یک 
ثبت قم در صفحه 23 دفتر 645 ذیل ثبت 125777 بنام ناصر صفائی حائری ثبت و 
سند صادر شده است.سپس تمامی ششدانگ به موجب سند قطعی  14890مورخه 
1389/6/4 دفتر 42 قم به به خانم فاطمه یاوری و حسین یاوری بالمناصفه منتقل 
شده است سپس نامبردگان اعلام نموده اند که سند در اثر جابجائی مفقود گردیده و 
تقاضای صدور اسناد مالکیت المثنی نموده اند.لذا مراتب باستناد تبصره 2 ماده 120 
آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تاچنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود 
پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا" به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ 
نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به 

صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./
جعفر کاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم



اجتماعی 6

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم  خبرداد 

افزایش ۴ برابری جمعیت منطقه پردیسان 
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم گفت: در منطقه پردیسان حجم زیادی از 
جمعیت مستقر شده است و در آینده نیز جمعیت بیشتری در این منطقه مستقر 

می شود. 
سیدحسن رضوی با اشاره به اجرای طرح سرشماری در استان اظهار کرد: در فصل 
پاییز طرح سرشماری در مناطق مختلف استان قم انجام شد و جمعیت مناطقی همچون 
پردیسان به صورت دقیق به دست آمد، با نتایج سرشماری می توانیم آمار زیرساخت های 
موردنیاز برای این منطقه در بخش هایی همچون آموزشی و فرهنگی را تعیین کنیم. وی 
ادامه داد: افزایش جمعیت سه تا چهار برابری را در پنجسال اخیر در منطقه هشت شهر 
قم که شامل منطقه پردیسان است شاهد بودیم، به همین دلیل باید بیشترین حجم 
سرمایه گذاری را در استان قم در منطقه پردیسان داشته باشیم و گرنه هر سال مشکلات 
تازه ای را در این منطقه خواهیم داشت. رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم افزود: اگر 
سرمایه گذاری لازم را در منطقه پردیسان انجام ندهیم، یکسال در این منطقه با مشکل 
کمبود مدارس ابتدایی مواجه می شویم و در سال بعدی معضل این منطقه کمبود 
مدارس متوسطه خواهد شد، یکسال مشکل منطقه پردیسان زیرساخت ها می شود و 
سال پس از آن با معضل دیگری در این منطقه مواجه می شویم. رضوی با اشاره به فواید 
سرشماری برای برنامه ریزی در استان قم اظهار کرد: نتایج سرشماری امسال به مدیران 
کمک می کند که بدانند چه نیازهایی وجود دارد و پس از آن منابع را به جایی که 
بیشترین نیاز وجود دارد، هدایت کنند. وی ادامه داد: در مناطق مختلف شهر قم شاهد 
ساخت و ساز هستیم، اما در منطقه پردیسان ساخت و ساز به صورت جهش وار بود، 
اما مناطق دیگر شهر رشد آرام و قابل قبولی دارند و رشد این مناطق با برنامه ریزی های 
شهری تطابق دارد. رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم افزود: در منطقه پردیسان 
حجم زیادی از جمعیت مستقر شده است و باز هم در آینده جمعیت بیشتری در 
این منطقه مستقر می شود، با مجموعه خانه هایی که در منطقه پردیسان آماده است، 
این منطقه استعداد این را دارد که ظرف دو سال جمعیتش دو برابر شود. در پایان 
خاطرنشان کرد: استعداد افزایش جمعیت در زمان کوتاه در منطقه پردیسان وجود دارد، 

اما در هیچکدام از مناطق دیگر شهر قم چنین استعدادی وجود ندارد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد

تزریق 2۰۰۰ میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید 
دراستان قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت : از ابتدای اجرای دستورالعمل 
پرداخت تسهیلات رونق تولید تا کنون بیش از 2000 میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید 

به بخش صنعت و کشاورزی استان قم پرداخت شده است.
احمد ذاکری با اعلام این خبر اظهارداشت : بعد از بررسی پرونده 961 متقاضی 
تسهیلات که در سایت بهین یاب ثبت نام نموده اند 644 پرونده واجد شرایط در بخش 
های صنعت و کشاورزی به بانکهای عامل استان معرفی شده اند که از این تعداد 364 
پرونده با مجموع بیش از 5297 میلیارد ریال مربوط به بخش صنعت بوده است. ذاکری 
افزود: از 269 پرونده 74 طرح صنعتی با پیشرفت 60 درصد به بالا با مجموع 1005 
میلیارد ریال خواستار تسهیلات سرمایه ثابت و 290 واحد صنعتی با مجموع 4292 
میلیارد ریال خواستار تسهیلات سرمایه در گردش می باشند. وی اضافه کرد:477 
پرونده متقاضیان در مرحله ارجاع به شعبه قرار دارد که از این تعداد 241 پرونده مربوط 
به واحدهای صنعتی هستند.  ذاکری ادامه داد: تا کنون مبلغ بیش از 2000 میلیارد ریال 
به 259 متقاضی پرداخت شده است که از این تعداد 113 پرونده به مبلغ 1646 میلیارد 
ریال مربوط به واحدهای صنعتی می باشد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم  تصریح کرد : تا کنون بانک صنعت و معدن با پرداخت  615 میلیارد ریال به 
30 واحد صنعتی در صدر بانکهای استان در پرداخت تسهیلات رونق تولید به واحدهای 
صنعتی قرار دارد.  وی  با اشاره به نظارت بر واحدهایی که تسهیلات را دریافت نموده اند 
خاطر نشان کرد: تا کنون از 43 واحد و طرح صنعتی که موفق به اخذ تسهیلات شده 
اند بازدید نظارتی به عمل آمده است که در این واحدها علاوه بر تثبیت اشتغال تعداد 

150 شغل جدید افزوده شده است.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان  قم  خبرداد

آغاز عملیات اجرایی شبکه فاضلاب
 شهرك صنعتی محمودآباد قم 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان  قم گفت :پس از انجام فاز مطالعاتی و 
اتخاب پیمانکار، عملیات اجرایی شبکه جمع آوری فاضلاب شهرك صنعتی محمودآباد 

قم رسما آغاز شد.
امیرطیبی نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت: با توجه به توسعه قابل توجه شهرك 
صنعتی محمودآباد قم و در راستای تامین زیرساخت های لازم و مورد نیاز واحدهای 
تولیدی، فاز مطالعاتی ایجاد تصفیه خانه در این شهرك صنعتی در دستور کار قرار گرفت.

وی با بیان اینکه در گذشته بر اساس نوع واحدهای صنعتی مستقر و مطالعات انجام 
شده نیازی به تصفیه خانه اعلام نگردیده بود افزود: پس از استقرار گسترده در این 
شهرك و انتخاب مشاور و انجام مطالعات مجدد، ضرورت تصفیه خانه در آینده، دور 
از انتظار نبود که بلافاصله شرکت شهرك های صنعتی اقدام به انجام مقدمات ایجاد 
تصفیه خانه در دو فاز شبکه جمع آوری و احداث تصفیه خانه نمود. مدیرعامل شرکت 
شهرك های صنعتی قم اضافه کرد: در 6 ماهه نخست سال جاری مقدمات ایجاد شبکه 
جمع آوری فاضلاب شهرك به طول 14 کیلومتر و با اعتباری بالغ بر 20 میلیارد ریال 
قطعی شد و با انتخاب پیمانکار مناسب، امروز شاهد آغاز رسمی عملیات اجرایی ایجاد 
شبکه جمع آوری این شهرك صنعتی می باشیم. وی اضافه کرد: در بخش دیگر کار در 
حال مطالعه فاز اول و دوم مطالعاتی ایجاد تصفیه خانه شهرك صنعتی محمود آباد قم 
هستیم که با اتمام آنها نیز عملیات اجرایی این تصفیه خانه نیز آغاز خواهد شد. طیبی 
نژاد با بیان اینکه بر اساس سیاست های کلان وزارت صنعت، معدن و تجارت ایجاد 
زیرساختها متناسب با نیاز واحدهای تولیدی مستقر در شهرك های صنعتی و همچنین 
شهرك های متقاضی محور انجام خواهد شد گفت: احداث این دو پروژه مهم زیربنایی 
در شهرك صنعتی محمودآباد در راستای همین سیاست شناسایی و اجرایی شده است.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خبرداد

شرکت بیش از۱3 هزارنفر
 در آزمون های مهارتی در قم 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از برگزاری آزمونهای سنجش مهارتی و 
تعیین صلاحیت حرفه ای بیش از 13هزار نفر در 9 ماهه اول سال 1395 خبر داد. 

احمد عطارنیا بیان داشت: درسال جاری 13هزارو 350نفردرآزمونهای تعیین صلاحیت 
حرفه ای ثبت نام نمودند که تعداد12 هزارو 400 نفر در آزمون کتبی وعملی شرکت 
کرده و 70 درصد این متقاضیان باکسب حدنصاب نمره قبولی موفق به اخذ گواهینامه 
مهارت شدند.  مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان با اشاره به اینکه 65 درصد از 
شرکت کنندگان در آزمونهای صلاحیت حرفه ای را بانوان تشکیل می دهند افزود: 8 
هزار و 677 نفر از شرکت کنندگان در این آزمونها زن و 4 هزار و 673 نفر مرد بوده اند. 
عطارنیا تصریح کرد: این آزمونها دربیش از 120 حرفه مهارتی  در سه بخش صنعت، 
خدمات و کشاورزی خدمات، کشاورزی، صنعت اجرا گردید. و ی بیان داشت : آزمونهای 
سنجش وارزشیابی مهارت دربخشهای مختلف مهارتی شامل مراکز دولتی، غیر دولتی 
آموزش فنی و حرفه ای داوطلبان آزاد، تفاهمنامه ها، صنعت ساختمان ، پادگان، زندان، 
صنایع، آموزش روستایی ، عشایری، استاد شاگردی، جوار دانشگاهی و ... بوده است  وی 
خاطر نشان کرد: گواهینامه های صادر شده دارای کد استاندارد بین المللی است و طبق 
تفاهمنامه های منعقده با مرکز ملی فرش ایران، سازمان صنایع دستی و میراث فرهنگی 
و تفاهمنامه در بخش صنعت ساختمان، دارندگان گواهینامه مهارت فنی و حرفه ای 

می توانند از مزایای بیمه تامین اجتماعی بهره مند شوند.

نایب رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد

توجه ویژه به هوشمندسازی
 در حوزه حمل و نقل در قم 

نایب رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم گفت: در سال های 
اخیر به بحث هوشمندسازی توجه ویژه شده است و  چراغ های اکثر چهارراه ها 
هوشمند شدند.  عباس کمال زاده با بیان اینکه حمل و نقل و ترافیک دارای بخش های 
گسترده ای در خدمات  رسانی است، اظهار کرد: بخشی از خدمات در قالب زمینه سازی 
است تا مردم بتوانند به راحتی در ایام خاص و مناسبت ها مانند عاشورا، تاسوعا، اربعین 
و نیمه شعبان از فضاها و معابری که در اختیار است، استفاده کنند.وی با اشاره به 
نصب چراغ های هوشمند شهری گفت: پروژه های شهری از این نظر پیشرفت خوبی 
داشته اند و اکثر چهارراه ها به این چراغ  ها مجهز شده اند.رئیس کمیته فناوری اطلاعات 
شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: مردم نیز باید در این زمینه به حمل و نقل 
شهری توجه بیشتری داشته باشند و از خودروهای شخصی تک سرنشین برای 

جلوگیری از ترافیک استفاده نکنند.

نمایندگان مردم در مجلس، با انتقاد از عملکرد بانک ها در 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج معتقدند: باید با تشدید 
نظارت ها بی توجهی به قانون از سوی بانک ها و بهانه تراشی 
برای عدم پرداخت تسهیلات ازدواج مورد پیگرد قانونی قرار 

بگیرد. 
به  ازدواج  وام  افزایش  برای  مجلس  قانونی  مصوبه  وجود  با 
10 میلیون تومان، هنوز زوج های جوان برای دریافت این وام 
درگیر مشکلات و بهانه هایی از جمله کمبود منابع قرض الحسنه، 

پر شدن سهمیه تعیین شده و غیره مواجه هستند.
طبق آخرین اخبار واصله مقامات بانک مرکزی اعلام کرده اند، 
بیش از 600 هزار نفر در صف وام ازدواج هستند که این میزان 

هر سال بیشتر هم می شود.
در بند دوم سیاست های کلی جمعیت، مقام معظم رهبری به 
رفع موانع ازدواج، تسهیل و ترویج تشکیل خانواده و افزایش فرزند، 
کاهش سن ازدواج و حمایت از زوج های جوان و توانمندسازی 
آنان در تأمین هزینه های زندگی و تربیت نسل صالح و کارآمد 

تاکید داشته اند.
همچنین در بند دوم سیاست های کلی خانواده بر محور قرار 
گرفتن خانواده در قوانین و مقررات، برنامه ها، سیاست های اجرایی 
و تمام نظامات آموزشی،فرهنگی،اجتماعی و اقتصادی به ویژه 
نظام مسکن و شهرسازی در بند ششم این سیاست ها هم تاکید 
شده که ترویج ارزش های متعالی و سنت های پسندیده در ازدواج 

و خانواده باید مورد توجه باشد.
با وجود همه این تاکیدات، جوانان که برای دریافت وام ازدواج 
به بانک مراجعه می کنند با ممانعت هایی از سوی بانک ها روبه رو 
می شوند و اکنون نیز مواردی از قبیل کمبود منابع و تکمیل 

سقف سهمیه تسهیلات ذکر می شود.
نمایندگان مردم در گفت وگو با خانه ملت به بررسی علل بهانه 
تراشی بانک ها در پرداخت تسهیلات ازدواج پرداخته اند که متن 

آن را در ذیل می خوانید:
پارسایی:تعلل بانک ها در پرداخت وام ازدواج پیگرد 

قانون دارد
بهرام پارسایی درگفت وگو با خانه ملت، با اشاره به بدعهدی 
برخی بانک ها در ارایه تسهیلات 10 میلیون تومانی ازدواج به 
هر یک از زوجین،گفت:در قانون بودجه سال 95 کل کشور 
منابع لازم برای پرداخت تسهیلات 10 میلیونی ازدواج دیده 

شده است.
بر  تاکید  اسلامی،با  شورای  درمجلس  شیراز  مردم  نماینده 
اینکه بهانه تراشی بانک ها برای عدم پرداخت این تسهیلات با 
برخوردهای قانونی همراه خواهد شد،افزود:تسهیل شرایط ازدواج 

جوانان با تاخیر در پرداخت تسهیلات ممکن نخواهد بود.
وی با بیان اینکه مجلس نسبت به اجرای قانون مصوب خود 
رقم 10  کرد:هرچند  تصریح  است،  مصمم  ازدواج  وام  درباره 
میلیونی تسهیلات ازدواج برای هریک از زوجین کم است و 
جوابگوی مشکلات اقتصادی فعلی نیست،اما نمی توان این رقم 

ناچیز را نیز از آن ها سلب کرد.
این نماینده مردم درمجلس دهم،با تاکید براینکه کمیسیون 
اقتصادی و اجتماعی مجلس در خصوص تسریع در پرداخت وام 
ازدواج به جوانان پیگیری های لازم را انجام داده اند،گفت:بی 
توجهی به این مصوبه مجلس انواع بزهکاری های اجتماعی را در 

جامعه رواج خواهد داد.
پارسایی ادامه داد:درصورت اثبات تعلل بانک ها در پرداخت وام 
ازدواج و ارسال شکایتی در این رابطه به مجلس کمیسیون اصل 

نود ورود خواهد کرد.
پرداخت تسهیلات بلاعوض ازدواج در شرایط فعلی 

اقتصادی کشور کارساز است
این نماینده مردم درمجلس دهم،با تاکید براینکه با توجه به 
شرایط کنونی اقتصاد کشور پرداخت تسهیلات بلاعوض ازدواج 
می تواند کارساز باشد، تصریح کرد: در شرایط فعلی برخی از 
به طلاق  تسهیلات  بازپرداخت  در  ناتوانی  علت  به  ها  ازدواج 

می انجامد.
سخنگوی کمیسیون اصل نودمجلس شورای اسلامی، یادآورشد: 
مجلس پیگیرنحوه اجرای مصوبات خود به ویژه دربحث وام ازدواج 

بوده و با هرنوع تعلل در اجرای آن ها برخورد خواهد کرد.

 کمالی پور:منابع لازم برای پرداخت تسهیلات ازدواج 
در بودجه 95 دیده شده است

یحیی کمالی پور نیز،با اشاره به دغدغه های جوانان در خصوص 
تعلل بانک ها برای پرداخت تسهیلات ازدواج،گفت:ادعای بانک 
ها مبنی بر نداشتن منابع برای پرداخت وام ازدواج کذب محض 

است.
نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای اسلامی، 
با تاکید بر اینکه تصویب تسهیلات 10 میلیونی ازدواج برای 
هر یک از زوجین در مجلس در راستای عمل به تاکیدات مقام 
معظم رهبری بوده است، تصریح کرد:منابع لازم برای پرداخت 
تسهیلات ازدواج در قانون بودجه 95 کل کشور دیده شده پس 
لزومی به تعلل بانک ها برای پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 

نیست.
وی با بیان اینکه در صورت تایید نبود منابع در بانک ها برای 
پرداخت تسهیلات ازدواج باید این موضوع از طریق لایحه ای از 
سوی دولت به مجلس تقدیم شود، افزود: باید فکری اساسی برای 
تسهیل شرایط ازدواج جوانان با توجه به شرایط فعلی اقتصاد 

کشور انجام شود.
مصوبه مجلس نباید با بلاتکلیفی در اجرا از سوی دولت 

مواجه شود
نباید  براینکه  تاکید  با  دهم،  مجلس  در  مردم  نماینده  این 
مواجه  دولت  سوی  از  دراجرا  بلاتکلیفی  با  مجلس  مصوبه 
شود،گفت:پرداخت تسهیلات 10 میلیونی به هر یک از زوجین به 
عنوان وام ازدواج با توجه به هزینه های بالای زندگی نباید درپیچ 

و خم بهانه تراشی ها متوقف شود.
کمالی پور از پیگیری مجلس درخصوص چرایی تعلل بانک ها 
برای پرداخت تسهیلات ازدواج خبر دادو افزود:به طورحتم ادامه 
بی توجهی به این مصوبه مجلس پای وزیراقتصاد را به مجلس 

خواهد کشاند.
شورای  مجلس  حقوقی  و  قضایی  کمیسیون  رئیس  نایب 
تاخیر  با  ازدواج جوانان  تسهیل شرایط  اینکه  بیان  اسلامی،با 
شد:درشرایط  بود،یادآور  نخواهد  ممکن  تسهیلات  درپرداخت 
فعلی بسیاری از ازدواج ها به علت ناتوانی در بازپرداخت تسهیلات 

به طلاق می انجامد.
 سعیدی: بی توجهی بانکها به قانون مصوب مجلس 

تخلف است
محمداسماعیل سعیدی  نیز،با انتقاد از بالا رفتن سن ازدواج در 
جامعه و به تبع آن افزایش معضلات اجتماعی،گفت:مسئولان باید 
بدانند تسهیل شرایط ازدواج جوانان تنها با شعارهای مختلف و 

دور از عمل ممکن نخواهد شد.
نماینده مردم تبریز،آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی، 
با تاکید براینکه اجرایی شدن مصوبه مجلس درخصوص پرداخت 
وام 10 میلیونی ازدواج به هر یک از زوجین ضروری است، افزود: 
متاسفانه بهانه تراشی بانک ها برای پرداخت تسهیلات قرض 

الحسنه ازدواج مشکلات بسیاری را رقم زده است.
دولت در برنامه های خود توجهی به بحث تسهیل 

ازدواج جوانان نداشته است
این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه دولت در برنامه 

های خود و همچنین اسناد مهم کشور باید توجه ویژه ای به بحث 
تسهیل ازدواج جوانان داشته باشد، تصریح کرد: متاسفانه نگاه 
دولت به مباحث فرهنگی در برنامه ششم توسعه، کلی گویی است 
و وارد جزئیات نشده از این رو این سوال مطرح می شود که آیا 
می  توان گفت بالا رفتن سن ازدواج، کاهش نرخ باروری، افزایش 

طلاق و... جزو بحران  های کشور نیستند؟
وی با تاکید براینکه مجلس باید از اهرم های نظارتی خود برای 
برخورد با بانک های متخلف در زمینه عدم اجرای مصوبه قوه 
مقننه استفاده کند،تاکید کرد:در شرایط فعلی اقتصاد کشور حتی 
پرداخت وام 10میلیون تومانی به هریک از زوجین نیز نمی تواند 

حداقل های زندگی برای جوانان در کلانشهرها را ایجاد کند.
سعیدی ادامه داد:برنامه مدار بودن دولت برای تسهیل شرایط 
و  ها  آسیب  از  بسیاری  از  را  جامعه  تواند  می  جوانان  ازدواج 

نابهنجاری های اجتماعی نجات دهد.
عضوکمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی،با بیان اینکه 
بانک ها درخصوص عدم پرداخت تسهیل قرض  طفره رفتن 
الحسنه ازدواج تخطی از قانون است،گفت:کمیسیون فرهنگی 
مجلس به طورحتم به این موضوع مهم و برخورد با بانک های 

متخلف ورود می کند.
زارع:بهانه تراشی ها در پرداخت وام ازدواج قابل 

پذیرش نیست
مجلس  مصوبه  به  اشاره  با  وگویی،  درگفت  نیز  زارع  رحیم 
درخصوص افزایش وام ازدواج و با یادآوری عدم همکاری بانک 
ها در ارایه این وام گفت: متاسفانه نظارتی بر بانک ها وجود ندارد 
و همین امر منجر شده تا بانک ها در ارایه تسهیلات بانکی بهانه 

تراشی های زیادی را انجام دهند.
نماینده مردم آباده و بوانات در مجلس شورای اسلامی،با بیان 
اینکه بانک ها توانایی پرداخت وام ازدواج را دارند، تاکید کرد:در 
بودجه سال 95 منابع لازم برای پرداخت وام ازدواج دیده شده 

است.
وی با تاکید براینکه باید اهرم های فشار بر بانک ها اعمال شود 
تا موظف به ارایه وام ازدواج شوند، تصریح کرد:رقم وام ازدواج 
هرچند بیشتر شده،اما با توجه به شرایط اقتصادی کشور کم 
است؛از این رو نباید سنگ اندازی در مسیر پرداخت آن صورت 

بگیرد.
این نماینده مردم درمجلس دهم با اشاره به تاکیدات مقام معظم 
رهبری در خصوص ضرورت تسهیل شرایط ازدواج جوانان،گفت:با 
سنگ اندازی درمسیر پرداخت وام های ناچیز قرض الحسنه 

جوانان از مسیر ازدواج دور خواهند شد.
از تلاش  اقتصادی مجلس شورای اسلامی  عضو کمیسیون 
کمیسیون متبوعش برای تسریع در پرداخت وام ازدواج جوانان 

خبرداد.
 بائوج لاهوتی: نظارت بر بانک ها جدی تر می شود

مهرداد بائوج لاهوتی نیز ،با انتقاد از تعلل بانکها در پرداخت 
تسهیلات ازدواج به جوانان،گفت:بی توجهی به مصوبه مجلس در 
رابطه با پرداخت وام ازدواج مشکلات بسیاری را برای متقاضیان 

ایجاد کرده است.
نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای اسلامی،با بیان اینکه در 

قانون بودجه 95 کل کشور منابع لازم برای پرداخت تسهیلات 
10 میلیون تومانی ازدواج به زوجین درنظر گرفته شده است، 
افزود: بهانه تراشی بانک ها درخصوص نبود منابع برای پرداخت 
این تسهیلات با برخوردهای قاطع دستگاه های مسئول رو به 

رو خواهد شد.
انتقاد از عملکرد بانک ها درخصوص تسهیلات دهی

تسهیلات  درخصوص  ها  بانک  عملکرد  از  انتقاد  با  وی 
دهی،تصریح کرد:درحالی که بسیاری از بانک ها تسهیلات کلان 
به افراد خاص پرداخت می کنند؛متاسفانه ارایه وام های قرضه 

الحسنه مورد بی توجهی واقع شده است.
این نماینده مردم درمجلس دهم،با بیان اینکه تعلل در پرداخت 
وام ازدواج مشکلات اجتماعی بسیاری را رقم می زند،گفت:بی 
توجهی به قانون در پرداخت تسهیلات 10 میلیونی به هریک از 
زوجین؛تحقق فرمایش رهبر انقلاب درخصوص تسهیل شرایط 

ازدواج جوانان را غیرممکن می کند.
بائوج لاهوتی با ناچیز خواندن رقم تسهیلات10 میلیون تومانی 
ازدواج برای هر یک از زوحین، افزود: دولت برای تسهیل شرایط 
ازدواج در جامعه باید نسبت به ارایه وام به جوانان اقدام کرده و 
در خصوص افزایش مدت بازپرداخت آن نیز تدابیری اتخاذ کند.

شورای  مجلس  محاسبات  و  برنامه،بودجه  کمیسیون  عضو 
اسلامی، یادآور شد: مجلس با ابزارهای نظارتی خود پیگیر قانون 
مصوب در رابطه با وام ازدواج بوده و با بانک های متخلف در زمینه 

اجرای این قانون برخورد خواهد کرد.
 مرادی مطرح کرد: سنگ اندازی بانک ها در مسیر 

پرداخت وام ازدواج
احمد مرادی  نیز، از عملکرد ضعیف بانک ها در پرداخت وام 
ازدواج انتقاد کرد و گفت: عملکرد بانک ها در اعطای وام ازدواج 
به گونه ای است که متقاضیان را از اخذ آن منصرف می کنند،در 
حالی که دولت و بانک ها باید به گونه ای پیش بروند که شرایط 

ازدواج در کشور تسهیل شود.
نماینده مردم بندرعباس، قشم، ابوموسی، حاجی آباد،خمیر در 
مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه بانک ها در مسیر پرداخت 
وام ازدواج سنگ اندازی می کنند،تصریح کرد: با توجه به کاهش 
میزان ازدواج و همچنین مصوبه های مجلس؛می طلبد بانک ها 
تلاش بیشتری در پرداخت وام ازدواج به متقاضیان داشته و مدت 

زمان انتظار دریافت آن را کوتاه کنند.
مرادی با بیان اینکه با پرداخت تسهیلات در زمان مناسب 
می توان ازدواج در سن مناسب را درکشور ترویج داد با یادآوری 
مصوبه های مجلس در رابطه با وام ازدواج، تصریح کرد: درحالی 
مدت زمان انتظار دریافت وام ازدواج برای افزایش امر ازدواج در 
کشور باید کوتاه شود که بانک ها در پرداخت وام ازدواج تعلل 

کرده و به گونه ای سلیقه ای عمل می کنند تا آیین نامه ای.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با تاکید براینکه بانک ها باید 
در چارچوب قانون عمل کرده و نهایت اهتمام خود را در پرداخت 
وام ازدواج به متقاضیان داشته باشند، گفت: بانک ها با این بهانه 
که متقاضیان در پرداخت قسط وام ازدواج تعلل می کنند،عملکرد 

درستی در پرداخت وام ازدواج ندارند.
به  ازدواج  وام  پرداخت  در  تسریع  برضرورت  تاکید  با  وی 
متقاضیان برای افزایش آمار ازدواج در کشور،افزود: زمینه های 
تسهیل ازدواج در کشور باید فراهم شود تا ازدواج ها به موقع 
صورت گیرد و درهمین راستا روش بانک ها در پرداخت وام 
ازدواج به متقاضیان باید بدون تشریفات بوده و به زوجین اعتماد 
آباد،  ابوموسی، حاجی  کنند. نماینده مردم بندرعباس، قشم، 
خمیر در مجلس شورای اسلامی،با بیان اینکه مجلس و دولت باید 
نظارت بیشتری بر عملکرد بانک ها برای پرداخت سریع تر وام 
ازدواج به متقاضیان داشته باشد، یادآور شد:در ارائه خدمات نیاز به 
هیچ گونه بروکراسی و تشریفاتی دیده نمی شود و دولت و بانک 
ها باید خدماتی مانند وام ازدواج را بدون هیچ گونه تشریفاتی به 
متقاضیان پرداخت کنند.عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی،بر لزوم تشدید نظارت بانک مرکزی بر عملکرد بانک ها 
تاکید کرد و افزود:بانک مرکزی باید با تدوین و ارائه بخشنامه و 
دستورالعمل های موثر و همچنین تشدید نظارت برعملکرد بانک 
ها ،تلاش جدی در رفع سلیقه ای و خودمحور عمل کردن بانک 

ها در پرداخت وام ازدواج داشته باشد.

بهانه تراشی برای اجرا نکردن مصوبه مجلس 

زوج های جوان پشت درهای بسته بانک ها
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دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان البرز خبر داد:

بازداشت باند هشت نفره مواد مخدر 
با 2۸۰ کیلو مرفین در کرج

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان البرز گفت: باند هشت نفره به همراه 280 
کیلوگرم مرفین و یک کیلوگرم شیشه در کرج بازداشت شدند. 

حاجی رضا شاکرمی با اعلام خبر کشف 280 کیلوگرم مرفین و یک کیلوگرم 
شیشه در کرج، اظهار کرد: با توجه به حساسیت هایی که در استان البرز بر روی توزیع 
مواد مخدر و کنترل قاچاقچیان وجود دارد گزارش فعالیت باند تهیه و توزیع مرفین 
به مرجع قضایی توسط اداره کل اطلاعات استان البرز ارائه و دستورات قضایی لازم 
صادر شد. وی اضافه کرد: اعضای این باند که محموله خود را از شرق کشور بارگیری 
و در کرج توزیع می کردند با رصد اطلاعاتی و پس از دریافت محموله درحالی که قصد 
توزیع مواد را داشتند توسط سربازان گمنام امام زمان )عج( بازداشت شدند. دادستان 
عمومی و انقلاب مرکز استان بابیان اینکه در این پرونده تاکنون هشت متهم شناسایی 
و بازداشت شده اند، توضیح داد: در این عملیات علاوه بر 280 کیلوگرم مرفین و یک 
کیلوگرم شیشه مکشوفه، 4 دستگاه خودروی سواری و یک دستگاه کامیون که از آن 

برای حمل مواد استفاده می شد نیز ضبط شده است.

 اعضای بدن یک شهروند قمی اهدا شد
 در شانزدهمین مورد مرگ مغزی اعزامی امسال از قم، اعضای بدن یک آقای 44 
ساله اهدا شد.  به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مسؤول شناسایی 
و فراهم آوری اعضا پیوندی دانشگاه علوم پزشکی قم در این خصوص گفت: این آقا 
در حادثه تصادف با موتورسیکلت دچار مرگ مغزی شده بود که پس از تشخیص 
کارشناسان مراحل اولیه اهدای اعضای پیکر وی فراهم شد. ولی الله صمدی اظهار کرد: 
پس از رضایت خانواده ایشان و هماهنگی های صورت گرفته این فرد از بیمارستان 
شهید بهشتی قم به بیمارستان شریعتی تهران اعزام شد تا با اهدای اعضای خود 
پدر، مادر و یا فرزند خانواده ای را از مرگ و معلولیت نجات دهد. وی با بیان اینکه 
امکان برگشت به زندگی دوباره برای بیمار مغزی وجود ندارد، تصریح کرد: به دلیل 
بی اطلاعی خانواده ها با وجود تعداد زیاد بیمار مرگ مغزی در قم آنها فوت می کنند و 

به مرحله اهدای عضو و پیوند اعضا نمی رسند.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان  قم  خبرداد

۴۰فقره سرقت؛ اعتراف سارق
 کابل های برق در قم

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری سارق کابل های اداره برق 
قم و اعتراف متهم به 40فقره سرقت در این رابطه خبر داد.  سرهنگ احمد کرمی در 
گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی تماس یکی از شهروندان 
مبنی بر اینکه سرنشین یک دستگاه خودرو وانت پیکان را در حال بریدن و سرقت 
کابل برق روئیت کرده است، موضوع در دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قم قرار 
گرفت.  به گفته وی در ادامه با بررسی های صورت گرفته سارق سابقه دار شناسایی و 
مشخص شد متهم برای فرار از قانون به استان های همجوار متواری شده که سرانجام 
با انجام اقدامات اطلاعاتی گسترده و اطمینان از حضورش در منزل، در یک عملیات 
غافلگیرانه دستگیر شد.  رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:نامبرده در مواجهه با ادله و 
مدارک موجود به 40 فقره سرقت کابل اداره برق طی یکسال گذشته و فروش آن برای 
تامین هزینه مواد مخدر خود اعتراف و نهایتاً جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی استان شد. 

آخرین  بزرگ  تهران  انتظامی  نیروی  فرمانده 
جزئیات دستگیری سارقان مسلح از سوپرمارکت های 

تهران را تشریح کرد. 
اداره  در  دیروز  صبح  ساجدی نیا  حسین  سردار 
آگاهی تهران بزرگ با حضور جمعی از مالباختگان 
و همچنین اعضای دستگیرشده باند سارقان مسلح 
جزییات دستگیری اعضای این باند بزرگ که علاوه بر 
تهران و برخی شهرهای دیگر اقدام به طراحی و انجام 

سرقت مسلحانه کرده بودند را تشریح کرد.
ساجدی نیا گفت: یکشنبه هفته گذشته وقوع سه 
سرقت مسلحانه به صورت همزمان از سوپرمارکت 
شد.  اعلام  پلیس  به  المپیک  دهکده  محله  های 
بلافاصله با اعلام این خبر تیم های ویژه پلیس آگاهی 
تحقیقات گسترده ای را برای شناسایی و دستگیری 

سارقان مسلح آغاز کردند.
ساجدی نیا گفت: بررسی های اولیه ماموران پلیس 
نشان می داد سارقان مسلح با استفاده از یک دستگاه 
سمند سفید رنگ فاقد پلاک شناسایی که سه نفر 
سارق در داخل آن حضور داشتند با حمله وحشیانه 
به یکی از سوپرمارکت های بزرگ علاوه بر ایجاد رعب 
و وحشت برای مالک سوپرمارکت و مشتریان داخل 
مغازه اقدام به سرقت وجوه نقد داخل مغازه کرده و 

پس از تیراندازی از محل حادثه متواری شده اند.
وی ادامه داد: 72 ساعت بعد از اعلام این حادثه 
کارآگاهان پلیس موفق شدند یکی از اعضای این باند 
را در تهران و عضو دیگری را در شهرستان ورامین و 

یکی دیگر از اعضا را در شهر قرچک دستگیر کنند.
وی افزود: با انتقال متهمان دستگیر شده به اداره 

پلیس آگاهی و در حالی که کارآگاهان گمان می دادند 
اعضای باند بیشتر از سه نفری است که دستگیر شده 
اند تحقیقات فنی و پلیسی از متهمان دستگیرشده 
انجام شد از سوی دیگر بررسی های پلیسی نشان می 
داد سارقان مسلح علاوه بر شهر تهران در شهرهای 
اطراف نیز مرتکب سرقت های مسلحانه با همین 
شیوه و شگرد شده و قصد ایجاد ترس و وحشت 
در بین اعضای اتحادیه صنف سوپرمارکت داران و 

خواروباروفروشان را دارند.
رئیس پلیس تهران بزرگ افزود: نتیجه بازجویی 
های فنی نشان می داد اعضای این باند بعد از سرقت 
بلافاصله به شهرستان های مجاور یا شهرستان های 

غربی مهاجرت کرده تا در دام پلیس گرفتار نشوند.

می داد  نشان  ها  بررسی  افزود:  نیا  ساجدی 
سرقت های صورت گرفته از سوی اعضای این باند 
گرچه مسلحانه و با تیراندازی همراه بود اما در برخی 
به  تومان  از 100 هزار  از سرقت ها سارقان کمتر 

سرقت برده بودند.
ساجدی نیا افزود: با تلاش هماهنگ ماموران پلیس 
آگاهی، پلیس پیشگیری و پلیس آگاهی ناجا سرانجام 
و  شناسایی  را  باند  این  اعضای  همه  موفق شدیم 
دستگیر کنیم. هر چند تحقیقات نشان می دهد سر 
دسته و مغز متفکر این باند سرقت مسلحانه همچنان 

متواری است.
اعضای  از  برخی  اینکه  اعلام  با  نیا  ساجدی 
دستگیرشده باند دارای سابقه کیفری هستند، افزود: 
تلاش ماموران برای شناسایی و دستگیری سردسته 

متواری باند همچنان ادامه دارد.
وی در ادامه اعلام کرد: خوشبختانه مجموع سرقت 
های صورت گرفته در تهران از ابتدای سال تاکنون 
با کاهش 14 درصدی رو به رو بوده و امیدواریم تا 
پایان سال این روند رو به کاهش همچنان ادامه داشته 

باشد.
وی افزود: تا پایان سال مجتمع های تجاری و مراکز 
خرید به صورت ویژه تحت پوشش ماموران پلیس قرار 
دارند و امیدواریم با توجه به تلاشی که ماموران برای 
به دام انداختن اعضای این باند سرقت مسلحانه انجام 
داده اند، قوه قضاییه و دستگاه قضایی برخورد شایسته 
ای با آنها داشته باشند تا درس عبرتی باشد برای 
دیگر متهمانی که بعداز طی دوران محکومیت بار 
دیگر فعالیت های تبهکارانه خود را از سر می گیرند.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: حوادث ترافیکی یک 
هفته گذشته این استان منجربه فوت سه نفر و مصدومیت 461 تن شد. 

محمدرضا حسنی با اشاره به حوادث شاخص یک هفته گذشته قم گفت: هفته گذشته 
خانم 35 ساله بر اثر تصادف با خودروی ال 90 در خیابان 75 متری عمار یاسر قم فوت 
کرد. وی اضافه کرد: طی این هفته نیز یک مرد 44 ساله بر اثر برخورد 2 خودروی 
سنگین جان باخت. به گفته رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم، این 
حادثه ساعت 11 و 34 دقیقه در جاده قدیم قم - تهران رخ داد. حسنی بیان کرد: در 
حادثه دیگری که ساعت 10و 59 دقیقه روز یکم دی ماه جاری اتفاق افتاد مردی 20 
ساله بر اثر واژگونی یک خودرو وانت در جاده نیزار روبروی کارخانه سیمان درگذشت و 

2 تن دیگر مصدوم شدند.
وی افزود: همچنین در حادثه سقوط از ارتفاع 15 متری که ساعت 10 و 53 دقیقه 

روز 30 آذرماه در شهرک قدس اتفاق افتاد، مردی 40 ساله جان خود را از دست داد.
به گفته رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم، از 27 آذرماه تا چهار 
دی ماه جاری، هفت هزار و 329 تماس با مرکز اورژانس قم برقرار و منجر به انجام یک 

هزار و 433 مأموریت شد.

حسنی افزود: 410 مورد از این مأموریت ها مربوط به حوادث ترافیکی با 461 مصدوم 
است که 146 تن از مصدومان به صورت سرپایی در محل حادثه درمان و 312 تن به 
بیمارستان منتقل شدند. به گفته وی، 247 مورد از مأموریت ها معادل 60 درصد و 262 

نفر از مجروحان معادل 56 درصد مربوط به موتورسیکلت سواران بوده است.

فرمانده انتظامی تهران تشریح کرد:

 جزییات دستگیری سارقان مسلح خوار وبار فروشی های پایتخت

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبر داد:

مرگ 3 نفر در حوادث هفته گذشته قم






